
اقتصاددان ارشــد آسیایی در شــرکت مورگان 
استنلی معتقد اســت که هند تا سال ۲۰۲۷ به 
ســومین اقتصاد بزرگ جهان تبدیل خواهد شد 
و تولید ناخالص داخلــی آن از ۳.۴ تریلیون دلار 

فعلی طی ۱۰ سال به ۸.۵ تریلیون دلار می رسد.
به گزارش ایســنا، پیش بینی می شود که ارزش 
بازار هند تا ســال ۲۰۳۲ بــه ۱۱ تریلیون دلار 
افزایش یابد و جایگاه سومین اقتصاد بزرگ جهان 

را کسب کند.
به گفتــه ایــن تحلیلگــر، هند ســالانه بیش 
از ۴۰۰ میلیــارد دلار بــه تولیــد ناخالــص 
داخلــی خــود اضافه خواهــد کرد، مقیاســی 

 کــه بــا آن از آمریکا و چیــن پیشــی خواهد 
گرفت.

وی می گوید: امروز اقتصاد هند در جایی است که 
چین در سال ۲۰۰۷ بود یعنی شکافی ۱۵ ساله.

این اقتصاددان تاکید کرد که جمعیت ســن کار 
هند همچنان در حال رشد و میانگین سنی امروز 

این کشور ۱۱ سال کمتر از چین است.
وی با اشــاره به تفاوت های رشد بهره وری گفت: 
رشــد تولید ناخالــص داخلی واقعــی هند در 
دهه آینــده به طور متوســط  ۶.۵ درصد خواهد 
بــود در حالی که رشــد چین به طور متوســط 
 ۳.۶ درصــد پیش بینی می شــود. همچنین در 

حال حاضــر دهلی نــو تلاش هــای هماهنگی 
 را بــرای افزایــش هزینه هــای زیرســاختی 

انجام می دهد.
اکونومیک نوشــت، علاوه بر این، هند در زمینه 
زیرساخت های دیجیتال پیشرو است و رویکرد 
توســعه ای منحصربه فردی را اتخاذ می کند که 

می تواند در دنیای امروز مهم باشد.
برخــلاف ســایر اقتصادهایی که شــبکه های 
خصوصی در آنها ریشــه دوانده، هند در ساخت 
زیرســاخت های دیجیتــال عمومــی بــر پایه 
سیستم شناسایی دیجیتال منحصربه فرد ادهار 

)Aadhaar( در جهان پیشتاز است.

معاون وزیر صمت با بیان اینکه طی یکی دو ماه اخیر 
۱۰۰ کیلوگرم طلا در بورس عرضه شــد، گفت: برای 
فروش اینترنتی طلا، فروشندگان باید رکن ضامن از 
بیمه یا بانک اخذ کنند. علیرضا شاه میرزایی در گفت و 
گو با مهر در مورد فروش اینترنتی طلا، اظهار کرد: ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز مصوبه ای دارد که بر مبنای 
آن فروش طلا هم باید به اصطلاح تبصره چهاری شود 
یعنی ثبت شود. اجرای این مصوبه زمانبر و ظریفی است 
که باید با دقت انجام شود. معاون تجارت و خدمات وزیر 
صمت افزود: بحثی که ما داشــتیم این بود که گفتیم 
مانعی بر سر راه ســامانه هایی که به صورت اینترنتی 
قصد فعالیت در زمینه خرید و فروش طلا دارند، ایجاد 

نمی کنیم و اصلًا قرار هم بر ورود دولت نیست بلکه از 
اتحادیه های طلا به عنوان بخش خصوصی درخواست 
کردیم خودشان ورود کرده و سامانه هایی را ایجاد کنند.

فروشندگان اینترنتی طلا باید رکن ضامن 
داشته باشند

وی ادامه داد: امــا برای جلوگیری از بــروز برخی از 
مشــکلات از جمله خالی فروشــی، ما اعلام کردیم 
که حتماً باید یک بیمه یا یک بانــک به عنوان رکن 
ضامن وجود داشته باشد؛ اگر فروشندگان اینترنتی 
رکن ضامن داشته باشند می توانند در بستر اینترنت 

فعالیت کنند.

عرضه ۱۰۰ کیلوگرم طلا در بورس
شــاه میرزایی تصریح کرد: البته در بورس کالا هم عرضه 
طلا داشتیم و یکی دو ماه گذشته در حدود ۱۰۰ کیلوگرم 
طلا در بستر بورس عرضه شد و با توجه به اینکه رکن ضامن 
داشــت مردم خریداری کردند. معاون تجارت و خدمات 
وزیر صمت با بیان اینکه به جای فروش طلا در شبکه های 
اجتماعی غیرمجوزدار، در بستر سایت های اینترنتی مجوز 
دار این خرید و فروش انجام شــود، گفت: شــرکت های 
دیگری هم در حال فعال شدن برای فروش اینترنتی طلا 
هستند؛ نکته این است که ما اعلام کردیم فروش اینترنتی 
طلا مشکلی ندارد منتهی باید رکن ضامن را فراهم کنند و 

البته بخش خصوصی نیز سامانه های مربوطه را ایجاد کند

رییس سازمان امور اداری و اســتخدامی اعلام کرد که طبق 
لایحه ای که در حال تنظیم است، ســاعت کاری در سراسر 

کشور از ساعت ۸ تا ۱۶:۳۰ می شود.
به گزارش ایسنا، میثم لطیفی در حاشیه جلسه امروز هیات 
دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد:  قرار بر این شــد برای 
مشاغلی که امکانش وجود دارد ساعت کاری در سراسر کشور 
از ساعت ۸ تا ۱۶:۳۰ خواهد بود و پنجشــنبه و جمعه برای 

کارکنان تعطیل خواهد بود. با این تصمیم بهره وری اقتصادی 
افزایش پیدا خواهد یافت. وی افزود: همینطور با توجه به اینکه 
مدارس در روز پنجشنبه تعطیل است و در شهرستانها گاهی 
والدین شاغل بودند و فرزندان در خانه تنها می ماندند و دغدغه 
حمایت از خانــواده و تحکیم آن پیش آمده بــود و نیز اینکه 
امکان سفر برای خانواده ها به دلیل اینکه عملاً یک روز تعطیلی 
داشــتند کم می شــد، با این مصوبه که ان شاءالله در مجلس 

تصویب می شود، دو روز پایانی هفته برای همه کارکنان تعطیل 
خواهد بود. لطیفــی تاکید کرد: با این تصمیــم هم خانواده 
تحکیم می شود، هم بهره وری اقتصادی افزایش می یابد و هم 

تعامل بین مرکز و استان و شهرستانها بیشتر می شود.
رییــس ســازمان اداری اســتخدامی کشــور ادامــه داد: 
مجموعه هایــی که خدمــات مســتمر باید بدهنــد مثل 
بیمارستان ها یا در حوزه های پشتیبانی مثل اماکن بهزیستی، 

بانک ها، اماکن ورزشی و واحدهای نظامی که هر روز هفته یا 
شــش روز هفته خدمات می دهند که برای این ها قانون مثل 
سابق است، اما برای بخش خدماتی که نیازی به حضور مستمر 
در طول هفته ندارد را برای پنج روز هفته در لایحه پیش بینی 
کرده ایم که امیدواریم بعد از تصویب در مجلس اجرایی شود.

وی در پاســخ به پرسشــی درباره طرح مجلس برای تبدیل 
وضعیت نیروهای شرکتی و استخدام آنان اظهار کرد: همکاری 

مشترک بین ما و کمیسیون اجتماعی مجلس وجود دارد این 
موضوع در حال بررسی است و ملاحظاتی داریم برای اجرا که 

بعد از لحاظ شدن آن ها، طرح قابل بررسی خواهد شد.
لطیفی تاکید کرد: در زمینه افزایش حقوق هم بخشنامه ای 
باید تهیه می شد که دیشب تهیه شده است و امیدواریم بعد 
از ابلاغ از یک مهرماه این افزایش حقوق برای مشــمولان آن 

اجرایی شود.

رئیس انجمن صنفی سی ان جی کشور گفت: در شرایطی که ۵۰ 
درصدر ظرفیت سی ان جی کشور خالی است، می توان با جایگزینی 

این فرآورده نفتی با بنزین، مانع واردات بنزین شد.
محسن جوهری در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به ظرفیت های ایران 
در حوزه سی ان جی، اظهار کرد: می توانیم ادعا کنیم که اکنون دانش 
ساخت تجهیزات سی ان جی به طور ۱۰۰ درصد در اختیار کشور 
است و شرکت های ایرانی به راحتی در این حوزه فعال هستند. وی با 
بیان اینکه ۵۰ درصد ظرفیت عرضه سی ان جی بلااستفاده مانده است 
و از شرکت های تولیدی و خدماتی آنطور که باید استفاده نمی شود، 

تاکید کرد: به جز کلان شهرها نیازی به احداث جایگاه جدید نیست، 
در شهرستان ها جایگاه ها حداقل ۵۰ درصد ظرفیت خالی دارند 
و حتی در برخی از شهرستان ها این عدد بیش از ۵۰ درصد است، 
تاجایی که جایگاه داری در بسیاری از شهرستان ها صرفه اقتصادی 
ندارد، چراکه میزان عرضه  سوخت سی ان جی که دارند هزینه های 
آن ها را پوشش نمی دهد. رئیس انجمن صنفی سی ان جی کشور با 

اشاره به ظرفیت موجود در کشور برای تبدیل خوروها به گازسوز، 
گفت: برای این مساله نیز ظرفیت های خوبی در کشور وجود دارد، 
حدود ۵۰۰ کارگاه تبدیل در کشور وجود دارد که خیلی از آن ها به 
سمت تبدیل خودروها با استفاده از کیت نوع ۳ و ۴ رفته اند. جوهری 
افزود: استفاده از کیت های نسل ۳ و نسل ۴ برای تبدیل خودروها به 
دوگانه سوز تاثیر بسیاری  در کاهش افت راندمان خودروهای دوگانه 

سوز دارد و مردم را ترغیب به استفاده از سوخت سی ان جی می کند 
البته هزینه زیادی دارد و امیدواریم دولت در بحث تبدیل خودروها 
فکر اساسی داشته باشد تا تبدیل خودروها با هزینه دولت انجام شود 
و کسانی که متقاضی گازسوز کردن هستند هزینه ای را پرداخت 
نکنند. وی با بیان اینکه اکنون در بحث بنزین مجدد به سمت واردات 
حرکت می کنیم و میزان مصرف نیز روند افزایشی دارد، لذا توسعه 

تجدیدپذیرها قطعا به نفع دولت است، اظهار کرد: خودروهای بنزینی 
در کشور وجود دارند که مصرف آن ها  چند برابر استاندارد جهانی 
است، باتوجه به اینکه ما بیشــترین منابع گازی دنیا را داریم و می 
توانیم از سی ان جی به عنوان سوخت خودرو استفاده کنیم، غفلت در 
این بخش منطقی نیست و کوتاهی خودروسازان در تولید خودروهای 
دوگانه سوز خیانت به منافع ملی کشور است. رئیس انجمن صنفی 
سی ان جی کشور با اشاره به مشکلات موجود در حوزه سی ان جی، 
گفت: با توجه به تحریم ها صادرات گاز طبیعی با مشکلات زیادی 

مواجه است، اما بنزین را به راحتی می توانیم صادر کنیم.

داده های منتشرشده نشــان می دهد که تورم چین 
در ماه اکتبر به ۲.۱ درصد رســیده است. به گزارش 
ایسنا به نقل از اکونومیک، اداره ملی آمار این کشور 
)NBS( اعلام کرد که شاخص قیمت مصرف کننده 
چین )CPI( به دلیل رشــد کمتر از حد انتظار برای 
افزایش سالانه ۲.۱ درصدی، در ماه اکتبر انتظارات 

بازار را برآورده نکرده اســت. این رقم نسبت به سال 
گذشته و در مقایسه با تغییر سالانه ۲.۸ درصدی ماه 
گذشته، بهبود یافته است. در همین حال، قیمت های 
مصرف کننده به صورت ماهانه به ۰.۱ درصد رسید که 
نسبت به رقم مشاهده شده در ماه سپتامبر ۰.۲ درصد 
کاهش داشته اما همچنان پایین تر از هدف نرخ تورم 

دو درصدی کشور است. داده های اداره ملی آمار نشان 
می دهد که شاخص قیمت تولیدکننده )PPI( ماهانه 
این کشور نسبت به رقم ســالانه ۱.۳ درصد کاهش 
 یافته اســت که اولین کاهش را از دســامبر ۲۰۲۱ 
نشان می دهد. بر اساس آمار ماهانه، شاخص قیمت 

تولیدکننده ۰.۲ درصد افزایش یافته است.

امیدنامه پذیرش دو خودروی سواری پژو ۲۰۷ و تارا تولیدی شرکت ایران خودرو 
در سایت رسمی بورس کالای ایران قرار گرفت.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از بورس کالا، مدیریت پذیرش بورس کالای 
ایران در دو اطلاعیه جداگانه اعلام کرد: پذیرش خودرو سواری پژو ۲۰۷ و تارا 
متعلق به ایران خودرو پس از بررسی مدارک و مســتندات در یکصد و چهل و 

چهارمین جلسه هیأت پذیرش کالا و اوراق بهادار مبتنی بر کالا در بازار اصلی 
بورس کالای ایران به تصویب رسید.

در امیدنامه خودروی پژو ۲۰۷ آمده است، حداقل درصد عرضه در بورس کالا، 
۱۰۰ درصد تولید سالانه )پس از کســر فروش خارج از بورس کالا: شامل طرح 
ویژه حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و طرح جایگزینی خودروهای فرسوده( 

معادل ۵۲ هزار و ۵۰۰ دستگاه تعیین شده است. تولید واقعی )برابر با ظرفیت 
اسمی( سالانه پژو ۲۰۷ معادل ۱۰۵ هزار دستگاه است.

در امیدنامه خودروی تارا آمده است، حداقل درصد عرضه در بورس کالا، ۱۰۰ 
درصد تولید سالانه )پس از کســر فروش خارج از بورس کالا: شامل طرح ویژه 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و طرح جایگزینی خودروهای فرســوده( 

معادل ۳۳ هزار و ۵۰۰ دستگاه تعیین شده است. تولید واقعی )برابر با ظرفیت 
اسمی( سالانه تارا معادل ۶۷ هزار دستگاه است.

پیش تر مجید عشقی، رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرده بود، با 
پذیرش دو محصول پژو ۲۰۷ و تارا )متعلق به ایران خودرو( در بورس کالا، عرضه 

آن ها به زودی انجام می شود.

تورم آلمان در ســال ۲۰۲۳ به طور متوسط هفت 
درصد یا بیشتر خواهد بود.

به گزارش ایســنا به نقل از اکونومیــک، یواخیم 
ناگل، رئیس بوندس  بانــک )بانک مرکزی آلمان( 
 )ECB( و عضو شــورای حاکم بانک مرکزی اروپا
اظهار کرد که نرخ تــورم آلمان در ســال ۲۰۲۳ 

 احتمــالاً به طور متوســط هفت درصد یا بیشــتر 
خواهد بود.

ناگل خاطرنشان کرد که تولید آلمان در سه ماهه 
چهارم ۲۰۲۲ و سه ماهه اول ۲۰۲۳ ممکن است به 

شدت کاهش یابد.
وی تاکید کرد که برای شــروع کاهش تورم بالای 

کنونی همچنان افزایش های بزرگ نرخ ها ضروری 
است.

رئیس بوندس بانــک افزود که بانــک مرکزی به 
عادی ســازی سیاســت پولی ادامــه خواهد داد 
 حتی اگر این اقدامات توســعه اقتصادی را کاهش 

دهد.

۱۰۰کیلوگرمطلادربورسعرضهشدهند۱۰سالدیگرسومیناقتصادجهانمیشود
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سرمقاله

ضرر تولید 
از بی ثباتی ها

اگر بخواهیم بــه طور کلی 
به کاهش تــورم در بخش 
تولید و صنعت نگاه کنیم، 
این اتفاق خوبی بوده که در 
شرایط سخت اقتصادی افتاده است. کاهش تورم 

تولیدکننده صنعتی...

  ســهراب دل انگیــزان، 
اقتصاددان 
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وارداتخودرودر
دستاندازمجوزها

جبرانافتبهاریشاخص
ملیمحیطکسبوکار

تغییرات قیمت ارز بر بازار مسکن چه تاثیری گذاشت؟

بازار مسکن  در فاز سردرگمی
صفحه2

صفحه4

سایه  سنگین  رکود  بر تولید
آمارها   از کاهش   تورم   تولیدکننده   در   بخش   صنعت  حکایت   دارد

با گذشت ۱۵ روز از آغاز ثبت سفارش واردات خودرو، 
روند کُند اجرایی به خصوص برای کسب مجوزها 
عاملی شــده تا ورود خودروهــای خارجی طی دو 
ماه آینده بعید باشد. به گزارش تسنیم، اوایل آبان 
ماه امسال بعد از کشمکش های بسیار در تصویب 
آیین نامه واردات خودرو و رفع ایرادات سه گانه ای 
که رئیس مجلس شورای اسلامی به آیین نامه وارد 
کرده بود، در نهایت آیین نامه واردات خودرو اصلاح 
و روند ثبت سفارش برای واردکنندگان واجد شرایط 
آغاز شد. در گام نخست ثبت ســفارش ها، وزارت 
صمت اعلام کرد ۲۴ درخواست برای واردات خودرو 
مطرح شده است که در نهایت ۷ شرکت واجد شرایط 
ثبت سفارش واردات خودرو شدند اما به مرور آمار 

شرکتهای واجد شرایط...

بررســی نتایج پایش ملی محیط کســب وکار در 
فصل تابســتان ۱۴۰۱ از جبران افــت بهاری این 
شاخص و برگشت آن به شــرایط زمستان ۱۴۰۰ 
حکایت دارد. این شاخص از ۶.۰۷ در بهار به ۵.۸۸ 
در فصل تابستان رسیده اســت. بر اساس نتایجی 
که مرکز پژوهش هــای اتاق ایــران از پایش ملی 
محیط کسب وکار ایران در تابستان ۱۴۰۱ منتشر 
کرده است، رقم شــاخص ملی در این فصل ۵.۸۸ 
)نمره بدترین ارزیابی ۱۰ است( محاسبه شده که 
از وضعیت این شــاخص نســبت به ارزیابی فصل 
گذشــته )بهار ۱۴۰۱ با میانگین ۶.۰۷( مساعدتر 
اســت. در حقیقت، با بهبود نســبی شاخص ملی 
 محیط کسب وکار در فصل تابستان، این شاخص به 

محدوده پایانی سال گذشته...



اقتصاد2
ایران

صعود ۶۰۰۰ واحدی بورس تهران
بازار سرمایه روز گذشته هم سبزپوش بود و 
شاخص بورس توانست بیش از ۶۰۰۰ واحد 
افزایش یابد. به گزارش ایســنا، شاخص کل 
بورس )چهارشنبه( با ۶۶۰۵ واحد افزایش تا 
رقم یک میلیون و ۴۱۴ هزار واحد صعود کرد. 
شاخص کل با معیار هم وزن هم ۱۳۶۵ واحد 
افزایش یافت و به رقم ۳۹۷ هزار و ۶۵۵ واحد 
رسید. در این بازار ۴۵۰ هزار معامله به ارزش 

۵۶ هزار و ۱۷۹ میلیارد ریال انجام شد.
پالایش نفت تهران، معدنی و صنعتی چادرملو، 
گســترش نفت و گاز پارســیان، گروه مپنا و 
پالایش نفت تبریز نســبت به ســایر نمادها 
بیشــترین تاثیر مثبت و در مقابل معدنی و 
صنعتی گلگهر نسبت به سایر نمادها بیشترین 

تاثیر منفی را روی بورس گذاشتند.
در آن سوی بازار سرمایه شاخص کل فرابورس هم 
با ۷۳ واحد افزایش در رقم ۱۸ هزار و ۴۲۱ واحد 
ایســتاد. در این بازار ۲۳۰ هزار معامله به ارزش 
۶۷ هزار و ۷۴۹ میلیارد ریال انجام شــد. پلیمر 
آریاساسول، شــرکت آهن و فولاد ارفع، صنعتی 
مینو، بیمه پاسارگاد، زغال سنگ پروده طبس و 
بیمه کوثر نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر 

مثبت را روی فرابورس گذاشتند.

واردات ۲۱ کالا به عراق ممنوع شد
وزارت بازرگانی عراق فهرســتی از محصولات را 
که واردات آنها به کشــور ممنوع است منتشر و 
نسبت به فروش آنها در بازار هشدار داد. به گزارش 
خبرگزاری رسمی عراق، »محمد حنون«، مدیر 
کل اداره نظــارت مالی و تجــاری، اعلام کرد که 
لیســت محصولاتی که واردات آنها ممنوع است 
بر اساس ضوابط داخلی و به منظور تقویت تولید 
داخلی منتشر شــده اســت. او گفت که وزارت 
بازرگانی برای جلوگیری از خریــد و فروش این 
محصولات با هماهنگی دستگاه های امنیتی وارد 
عمل خواهد شد و بازرســی از فروشگاه ها در این 
باره آغاز شده است. این لیست که تصویر آن منتشر 
شده، شــامل کنتور برق، انواع کابل، پنبه طبی، 
پوتین نظامی، سپر نظامی، کلاه خود نظامی، آبجو، 
انواع نوشیدنی های گازدار، آب میوه، نوشیدنی های 
انرژی زا، آب معدنی، بلوک سیمانی، بلوک سیمانی 
ســطح، انواع آجر، لبنیات پاســتوریزه، کاشی، 
چیپس، بســتنی، قوطی آلومینیوم بسته بندی 

نوشیدنی های گازدار و غیره می شود.

صف های خرید ارز جمع شد؟
مشاهدات میدانی از بازار ارز حاکی از آن است که 
صف های مقابل صرافی ها جمع شده و بازار در رکود 

به سر می برد و روند قیمت ها نیز کاهشی است.
به گزارش ایســنا، طی روزهای اخیر بــازار ارز با 
افزایش قیمت مواجه شده بود و صف های خرید 
مقابل صارفی ها برای خرید ارز تشکیل شده بود. 
در این بین رییس بانک مرکزی و وزیر اقتصاد بر 
بازگشت آرامش به بازار ارز تاکید داشتند و وعده 
کاهش قیمت ها را داده اند. در این راســتا، بانک 
مرکزی از هفته گذشته خرید دلار سهمیه ای در 
صرافی ها را منوط به نوبت گیری آنلاین در سامانه 
برخط بازار متشــکل ارزی کرد. همچنین چهار 
بانک ملی، ملت، صادرات و تجارت را نیز موظف 
 به فروش ارز کرد تا به تقاضای بازار پاســخ داده و 

قیمت ها کنترل شود.
در این بین، بررسی میدانی از بازار امروز ارز نشان 
می دهد که فروش آنلاین ارز، صف مقابل صرافی ها 
برای خرید ۲۰۰۰ دلار با کارت ملی را جمع کرده 
و صرافی ها نیز فقط به کسانی که در سامانه برخط 
بازار متشکل ارزی نوبت گرفته باشند، ارز می دهند. 
علاوه بر این، قیمت ها در بازار امروز تا زمان نگارش 
این گزارش نیز کاهشی بوده است؛ به گونه ای که 
نرخ خرید دلار در صرافی هــا از ۳۴ هزار و ۲۰۰ تا 
۵۰۰ تومان در نوسان است و نرخ فروش دلار در 
صرافی ها ۳۴ هزار و ۴۰۰ تــا ۸۰۰ تومان متغیر 
اســت. نرخ خرید یورو هم در صرافی ها ۳۴ هزار 
و ۵۰۰ تا ۸۰۰ متغیر بوده و قیمت فروش آن در 
تابلوی صرافی ها ۳۵ هزار و ۲۰۰ تومان تا ۳۵ هزار 

و ۸۰۰ تومان نشان داده می شود. 
در بازار آزاد نیز بررسی ها از نرخ دلار نشانگر این 
اســت که دلالان دلار را حدود ۳۵ تــا ۳۵ هزار و 
۵۰۰ تومان می خرند و در محدوده ۳۵ هزار و ۸۰۰ 
تا ۳۶ هزار تومان تا حدود ۳۶ هزار و ۱۰۰ تومان 

می فروشند.
البته، در این بین مشــاهدات بیانگر این است که 
دلالان در بازار آزاد چندان تمایلی به فروش دلار 

ندارند و بیشتر متقاضی ارز هستند تا فروشنده. 
فعالان بازار ارز در رابطه با وضعیت بازار ارز از رکود 
بازار و روند کاهشی قیمت ها می گویند و نوسانات 

بازار را زیاد ارزیابی می کنند.

اخبار

با گذشــت ۱۵ روز از آغاز 
ثبــت ســفارش واردات 
خودرو، روند کُند اجرایی 
به خصوص برای کســب 
مجوزها عاملی شده تا ورود 

خودروهای خارجی طی دو ماه آینده بعید باشد.
به گزارش تســنیم، اوایل آبان ماه امســال بعد از 
کشمکش های بسیار در تصویب آیین نامه واردات 
خودرو و رفع ایرادات سه گانه ای که رئیس مجلس 
شــورای اســلامی به آیین نامه وارد کرده بود، در 
نهایت آیین نامه واردات خودرو اصلاح و روند ثبت 

سفارش برای واردکنندگان واجد شرایط آغاز شد.
در گام نخست ثبت سفارش ها، وزارت صمت اعلام 
کرد ۲۴ درخواســت بــرای واردات خودرو مطرح 
شده اســت که در نهایت ۷ شــرکت واجد شرایط 
ثبت ســفارش واردات خودرو شــدند اما به مرور 
آمار شرکتهای واجد شرایط افزایش پیدا کرد و در 
مجموع در حال حاضر ۱۲ شرکت می توانند نسبت 

به ثبت سفارش خودرو اقدام کنند.
براساس اعلام وزارت صمت شــرکت های سایپا، 
پارس خودرو، سایپا ســیتروئن، تجارت بین الملل 
و پشــتیبانی کرمان خودرو، خودروســازی فردا، 
مکس موتور، آرین موتور پویا، بهمن خودرو، ایران 
خودرو، معین خودرو، ایرتویا ودیار خودرو شرایط 
لازم را برای واردات خودرو براساس آیین نامه احصا 
کرده اند و می توانند مراحل واردات را برای فروش 

خودروها در بورس کالا انجام دهند.
اما با گذشــت ۱۵ روز از آغاز ثبت سفارش واردات 
خودرو، روند کند اجرایی عاملی شده تا مردم آنچنان 

به ورود خودروهای وارداتی آنهم طی چند ماه آینده 
خوش بین نباشند.

دادفر دبیر انجمن واردکنندگان خودرو معتقد است 
که آیین نامه نگاشته شده برای واردات خودرو منجر 
به تحقق دو هدف اصلی آزادســازی واردات برای 

تعدیل بازار و کاهش قیمت ها نمی شود.
به اعتقاد وی، در موضــوع واردات خودرو از فرآیند 
آیین نامه نویســی که از همان ابتدا هم دارای ایراد 
بود تا دستورالعمل ارائه شده، به قانون بهبود مستمر 
محیط کسب و کار در ماده ۲ و ۳ هیچ توجهی نشده 
است. این عدم اجرای قانون بسیار حائز اهمیت بوده 

و حتی ممکن است منجر به فساد شود.
دادفر متذکر می شود که در حال حاضر اگر سازمان 
بازرسی کل کشور سوال کند که شرکت ها و افرادی 
که اسامی آن ها به عنوان مجاز به واردات اعلام شده 
است، بر چه اساس و شــاخصه ای انتخاب و تایید 
شده اند، وزارت صمت چه پاسخی ارائه خواهد داد؟ 
اگر سوال شود که چرا از انجمن و تشکل تخصصی 

واردات خودرو، هیچ فردی حضور ندارد چه پاسخی 
خواهند داد؟ اعتقاد ما این اســت کــه انتخاب ها 
ناعادلانه است و همین انتخاب های نادرست، ایجاد 
یک انحصار خاص دولتی را دامن خواهد زد. اینکه 
تنها یک عده ای خــاص یــک کار را انجام دهند، 

انحصار خاص ایجاد خواهد کرد.
با وجود انتقادات به اســامی واردکنندگان خودرو 
با تعــدادی از آنها گفت وگویــی در مورد وضعیت 
درخواست آنها برای واردات خودرو داشتیم که اکثر 
آنها معطل کســب مجوزها و بارگذاری اطلاعات 

هستند.
یکی از واردکنندگان خــودرو در همین ارتباط به 
خبرنگار تســنیم می گوید: از آغاز ثبت ســفارش 
خودرو ما مشــغول کســب مجوزهــا و بارگذاری 
اطلاعات هســتیم به نوعی که باید مجوز سازمان 
استاندارد، سازمان محیط زیست و برخی از فرایندها 
برای نهایی شدن واردات خودرو را کسب کنیم تا به 
مرحله تخصیص ارز برســیم. به نظر می رسد طی 

کردن این مراحل یک تا دو ماه طول خواهد کشید.
این شرکت واردکننده که نسبت به واردات خودرو 
آن هم طی چند ماه اخیر خوشــبین نیســت می 
گوید: در حال حاضــر در بازارهای جهانی عرضه و 
تقاضای خودرو متعادل نیســت و مشتری بیش از 
تعداد خودرو است. همین امر عاملی می شود تا ما 
در خریدهای خود و واردات زمان بیشــتری را نیاز 

داشته باشیم.
واردکننده دیگری با گلایه از اینکه برای تخصیص 
ارز جهــت واردات قطعات ســی کــی دی درگیر 
صفهای طولانی هســتیم افــزود: ما نیــز فرایند 
بارگذاری اطلاعات را انجام می دهیم اما با شرایط 
فعلی و افزایش نرخ ارز و نیاز ما به تخصیص ارز برای 
واردات قطعات به نظر می رسد واردات خودرو در 
اولویت چندم باشــد. چراکه تخصیــص ارز برای 

قطعات برای ما اولویت بیشتری دارد.
واردکننده دیگــری با اعلام اینکه معلوم نیســت 
وزارتخانه براســاس کدام اســتدلال مجوز ثبت 
سفارش را به شرکتها داده اســت افزود: نمی توان 
چند شــرکت را مرجعی برای واردات یک خودرو 
از برندی خاص اعلام کرد. مگر می شــود ما برویم 
با یک شرکت صحبت کنیم درحالی که آن شرکت 
خارجی قبلا با شرکت دیگری در ایران کار می کرد؟ 
همین موضوع ابهاماتی را بــرای ما به وجود آورده 
اســت. علاوه بر این تعرفه واردات نیز هنوز برای ما 
ابهام دارد که وزارت صنعت در این رابطه توضیحات 

قابل قبولی را اعلام نمی کند.
در مجموع همچنان واردات خودرو معطل مشکلات 
متعددی است که فعالان اقتصادی برای آن راهکار 
مناسبی ندارند و حضور خودروهای خارجی آنهم 

طی چندماه اخیر بعید به نظر می رسد.

ورود خودروها طی ۲ ماه آینده بعید است

واردات خودرو در دست انداز مجوزها

رییس سازمان برنامه:
 امسال و سال آینده هیچ افزایش قیمتی 

برای حامل های انرژی نداریم
مسعود میرکاظمی تاکید کرد: هیچ افزایش 
قیمتی برای حامل های انرژی امسال نداریم 
و در بودجه سال آینده هم چنین افزایشی در 

نظر نگرفته ایم.
رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: کار تهیه 
بودجه۱۴۰۲ در سازمان برنامه و بودجه تمام 
شده و آن را این هفته تحویل دولت می دهیم.

به گزارش ایسنا، مســعود میرکاظمی درباره 
مراحل تدویــن بودجــه ۱۴۰۲، اظهار کرد: 
تهیه برنامه توســعه هفتم و بودجه سال بعد 
را آغاز کرده ایم. طبــق زمانبندی تا ۱۵ آبان 
باید بودجه شــرکت ها را تهیه می کردیم که 
تهیه شده و ۱۵ آبان تحویل مجلس داده شده 
اســت. نظر رییس مجلس آن است که برنامه 
هفتم زودتر داده شود، ولی چون سیاست ها 
اخیرا داده شده، نمی شد برنامه را زودتر داد و 
اولویت را دادیم به بودجه چون امسال برنامه 

ششم توسعه حاکم است.
وی ادامه داد: این هفته تمام تبصره های بودجه 
را تمام کرده و تحویل دولت می دهیم. رئیس 
مجلس اخیرا اعلام کرده که برنامه توسعه را اول 
ارائه دهیم. تقریبا کار بودجه در سازمان برنامه 
و بودجه تمام شده است. امروز بودجه ویرایش 
و به دولت تحویل داده می شود. بعد از تصویب 
دولت، اگر مجلس بپذیرد آن را تحویل مجلس 
می دهیم، اگر نه برنامه توســعه هفتم را جلو 
می اندازیم. طبق قانــون این آمادگی را داریم 
که بودجه را در موعــد قانونی تحویل مجلس 
دهیم. فرصت ما خیلی کم اســت اما اگر قرار 
شد، برنامه توسعه را اول ارائه کنیم، وزن کار را 
بیشتر سمت برنامه هفتم می بریم تا در موعد 

خود برنامه هفتم را تحویل دهیم.
میرکاظمی در پاســخ به انتقــادات از دولت 
جهت پرداخت نشدن بودجه اشتغال، تاکید 
کرد: سال گذشــته ۳۲ همت)هزار میلیارد 
تومان( بابت اشتغال دیده شده بود. دولت را 
که در نیمه دوم ســال قبل تحویل گرفتیم، 
مواجه شــدیم که دولت قبلی ریالی پرداخت 
نکرده بود. ما تلاش کردیم و تا پایان سال ۱۹ 
همت بابت اشتغال پرداخت شد. عملکرد سال 
گذشته تبصره ۱۴  حدود ۳۴۰ همت بود که 
پیشــنهاد دولت این بود که این رقم به ۴۷۰ 
همت برسد که در مجلس به ۶۶۰ همت رسید.

وزیر نفت:
 ناتــرازی گاز بــه دلیل عدم 

سرمایه گذاری است
وزیر نفت بــا اعلام اینکه علت ناتــرازی )تولید و 
مصرف( گاز به دلیل عدم سرمایه گذاری در سال 
های گذشته است گفت: تلاش می کنیم که مصرف 
مدیریت شود. به گزارش ایسنا، جواد اوجی درباره 
اقدامات اخیر وزارت نفت، اظهار کرد: ســوخت 
رسانی به نیروگاه ها در پنجاه روز گذشته، روزانه 
۲۵ میلیون متر مکعب بیشتر از سال قبل بود یعنی 
۱۳ درصد بیشتر از سال قبل سوخت رسانی با گاز 
را داشته ایم. روزانه تقریبا در پاییز ۲۸ درصد مصرف 
سوخت نفت کوره را نسبت به پارسال برای نیروگاه 
ها کاهش دادیم. روزانه ۱۵ میلیون متر مکعب گاز 
بیشتر به صنایع داده ایم. در فولاد ۳۰ درصد رشد 

مصرف گاز را داشته ایم که خبر خوبی است.
وی با بیان اینکه به تدریج پروژه های کیفی سازی 
نیروگاه ها را آغاز می کنیــم، افزود:  همین هفته 
ها اولین کیفی سازی مصرف سوخت را در یکی 
از پالایشگاه های مهم کشــور به میزان روزانه ۱۶ 
میلیون لیتر گازوئیل یورو ۵ را خواهیم داشــت. 
۷۰۰ میلیون دلار در این پروژه برای هوای پاک و 
جلوگیری از آلودگی هوا سرمایه گذاری شده است.
وی درباره تعاملات ایران و روسیه در حوزه انرژی 
نیز بیان کرد: ایران و روسیه دو کشور بزرگ منطقه 
هستند که تاکنون در حوزه سیاسی و اقصادی و 
بویژه انرژی مثل امروز به هم نزدیک نشده بودند. 
تا امروز  بیش از ۴ میلیارد دلار در راستای توسعه 
میادین گازی  و نفتی قرارداد امضاء شده است و 
تفاهمنامه ۴۰  میلیارد دلاری با شرکت گازپروم 
داشته ایم. ســوآپ فراورده ها را شروع کرده ایم. 
سوآپ گازی را هم دنبال می کنیم و امیدواریم در 

زمستان امسال اجرایی شود.
اوجی درباره وضعیت مصرف گاز در زمســتان در 
بخش خانگی، اظهار کرد: ناترازی )تولید و مصرف(
گاز را به دلیل عدم ســرمایه گذاری در سال های 
گذشــته داریم، اما تلاش مــی کنیم که مصرف 
مدیریت شود. از مردم هم می خواهم مثل زمستان 
سال گذشــته همکاری کنند که بخش خانگی 

امسال هم زمستان را بدون چالش طی کند.

اخبار
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برخی فعالان اعتقاد دارند که آغاز عرضه اولیه اوراق 
سکه در بورس کالا و احتمال عرضه فیزیکی فلز 
گران بهای داخلی در هفته های آینده یکی از مهم 
ترین عواملی است که موجب شده است تمایل به 

خرید در بازار افت پیدا کند.
به گزارش اکو ایران شب گذشته میزان حباب در 
بازار فلز گران بهای داخلی تا محدوده ۱۰ درصدی 
پایین رفت. این اتفاق در حالی رخ داد که در همین 

ماه آبان، در برخی مقاطع، فاصلــه ارزش ذاتی و 
قیمت بازار حتــی تا کانال ۲۰ درصــدی نیز بالا 
رفته بود. افت دامنه حباب می تواند نشــان دهد 
که تمایل به خرید ســکه در بــازار کاهش یافته 
اســت و برخی معامله گران در حال خروج از این 

بازار هستند. 
برخی فعالان اعتقاد دارند که آغــاز عرضه اولیه 
اوراق سکه در بورس کالا و احتمال عرضه فیزیکی 

فلز گران بهای داخلــی در هفته های آینده یکی 
از مهم ترین عواملی اســت که موجب شده است 
تمایل به خریــد در بازار افت پیــدا کند. در کنار 
این ممکن است با عرضه اولیه اوراق سکه، کشف 
قیمت فلزگران بهای داخلی در یک بازار شفاف تر 
صورت بگیرد و نقش نوسان گیران کمی در بازار 

پایین تر بیاید. 
البته با وجود افت حباب ســکه، هم چنان دشوار 

است که انتظار افت معنادار قیمت سکه نقدی را 
داشت.افزایش بهای اونس طلا به بالای مرز هزار و 
۷۰۰ دلاری یکی از مهمترین عواملی است که می 
تواند در روز جاری سد راه نزولی های بازار شود. در 
این میان شاید تنها افت قیمت دلار به زیر محدوده 
۳۵ هزار و ۸۰۰ تومان زمینه ســاز قدرت نمایی 
بیشتر کاهشی ها شــود و حباب سکه را به سوی 

تک رقمی شدن سوق دهد.

رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه بانک مرکزی دنبال 
ایجاد آرامش در بازار ارز است، گفت: بانک مرکزی به 
عنوان بازارســاز در همه بازارهای ارز حضور و مداخله 

دارد تا بازار به سمت تعادل پیش برود.
به گزارش اکوایران؛ علی صالح آبادی، رئیس کل بانک 
مرکزی در حاشیه جلســه امروز هیات دولت از تداوم 
سیاستهای بانک مرکزی برای تعادل بخشی به بازار ارز 
خبر داد و گفت: خوشبختانه صادرکنندگان عرضه های 
خوبی دارند که تداوم خواهد داشــت و بنابراین هیچ 

مشکلی در عرضه ارز نداریم. 

صالح آبادی اظهار کرد: بانک مرکزی به عنوان بازارساز 
در همه بازارهای ارز حضور و مداخلــه دارد تا بازار به 
ســمت تعادل پیش برود. او تصریح کرد: در روزهای 
گذشته شاهد نوساناتی در بازار ارز بودیم و امیدواریم با 
سازوکارهای پیش بینی شده، آرامش و ثبات را در بازار 
ارز داشته باشیم. رئیس کل بانک مرکزی گفت: عرضه 
ارزهایی که مورد اقبال بازار است به اندازه کافی انجام 

می شود و عرضه خواهد شد.
او درباره نوســانات نرخ ارز در روزهای گذشته اظهار 
کرد: بانک مرکزی دنبال ایجاد آرامش در بازار ارز است 

و سیاست های لازم را اتخاذ کردیم و ابزارهای لازم را 
هم داریم تا این کار را انجــام دهیم. صالح آبادی بیان 
کرد: اقداماتی برای تسهیل دسترسی مردم به بازار ارز 
اندیشیده شد از جمله اینکه به منظور تسهیل خرید ارز 
توسط متقاضیان افراد که به دلیل محدودیت صرافی ها، 
باعث ایجاد صف مقابل صرافی ها می شد، سامانه آنلاین 
دسترسی به صرافی ها راه اندازی شد و تعدادی صرافی 
معین شدند تا افراد از این طریق درخواست خود را ثبت 

و ارز خود را دریافت کنند.
او ادامه داد: همچنین حدود ۴۰ شــعبه از بانک های 

ملی، تجارت                         ، ملت                          و صادرات در نظر گرفته شد تا مثل 
صرافی ها ارز مورد نیاز را ارائه کنند؛ لذا با توجه به وفور 
ارز، کانال های دسترسی مردم را برای خرید ارز تسهیل 
می کنیم تا بدون ازدحام بتواننــد ارز موردنیاز خود را 
خریداری کنند. رئیس کل بانک مرکزی بیان کرد: بانک 
مرکزی ابزارهای مختلفی برای تعادل بخشی بازار دارد 
که یک نمونه  آن گواهی سکه بانک مرکزی بود که دیروز 
رونمایی و معامله شد و با قدرت تداوم خواهد داشت، 
همچنین ابزارهای دیگر هم در بررسی است که انشالا 

در روزهای آینده ارایه خواهند شد.

بررسی نتایج پایش ملی محیط کســب وکار در فصل 
تابســتان ۱۴۰۱ از جبران افت بهاری این شــاخص و 
برگشت آن به شرایط زمستان ۱۴۰۰ حکایت دارد. این 
شاخص از ۶.۰۷ در بهار به ۵.۸۸ در فصل تابستان رسیده 
است. بر اساس نتایجی که مرکز پژوهش های اتاق ایران 
از پایش ملی محیط کسب وکار ایران در تابستان ۱۴۰۱ 
منتشر کرده است، رقم شاخص ملی در این فصل ۵.۸۸ 
)نمره بدترین ارزیابی ۱۰ اســت( محاسبه شده که از 
وضعیت این شاخص نسبت به ارزیابی فصل گذشته )بهار 
۱۴۰۱ با میانگین ۶.۰۷( مساعدتر است. در حقیقت، با 
بهبود نسبی شاخص ملی محیط کسب وکار در فصل 
تابستان، این شــاخص به محدوده پایانی سال گذشته 

)زمستان ۱۴۰۱ با میانگین ۵.۸۳( برگشته است.
طبق ایــن گــزارش، در تابســتان ۱۴۰۱ نیز محیط 
کسب وکار در محاصره مؤلفه های تکراری بوده و فعالان 
اقتصادی مشارکت کننده در این پایش، به ترتیب سه 
مؤلفــه »غیرقابل پیش بینی بــودن و تغییرات قیمت 
مواد اولیه و محصولات«، »بی ثباتی سیاست ها، قوانین 
و مقــررات و رویه های اجرایی ناظر بر کســب وکار« و 
»دشــواری تأمین مالی از بانک ها را نامناســب ترین 
مؤلفه های محیط کسب وکار کشور« را نسبت به سایر 

مؤلفه ها ارزیابی کرده اند.

شاخص ملی محیط کسب وکار به تفکیک استان
بر اســاس یافته های ایــن طرح در تابســتان ۱۴۰۱، 
اســتان های کرمان، اردبیل و بوشــهر به ترتیب دارای 
نامساعدترین وضعیت محیط کسب وکار و استان های 
مرکزی، قزوین و فارس به ترتیب دارای مســاعدترین 
وضعیت محیط کسب وکار نسبت به ســایر استان ها 

ارزیابی شده اند.
بر اســاس یافته های طرح، میانگین ظرفیت فعالیت 
)واقعی( بنگاه های اقتصادی شــرکت کننده در فصل 

تابستان ۱۴۰۱ معادل ۴۱.۱۵ درصد بوده که نسبت به 
همین میزان در بهار ۱۴۰۱ )۳۹.۵۱ درصد( با افزایش 
۱.۶۴ واحدی مواجه شده است. فعالان اقتصادی به طور 
متوسط، میزان تأثیر کرونا بر کسب وکار را ۴.۷۹ ارزیابی 
کرده اند. لازم به ذکر است که شاخص کل کشور، شاخص 
استانی و سایر شاخص ها نیز در این فصل با در نظر گرفتن 

این عامل محاسبه و گزارش شده اند.

شاخص ملی محیط کسب وکار به تفکیک 
بخش های اقتصادی

 بر اساس نتایج این پایش در تابستان ۱۴۰۱، وضعیت 
محیط کســب وکار در بخش کشــاورزی )۵.۸۱( در 
مقایسه با بخش های خدمات )۵.۷۸( و صنعت )۵.۷۶( 

نامناسب تر ارزیابی شده است.
در بین رشته فعالیت های اقتصادی برحسب طبقه بندی 
استاندارد ISIC.rev۴، رشته فعالیت های »آب رسانی، 
مدیریت پســماند، فاضلاب و فعالیت هــای تصفیه«، 
»هنر، سرگرمی و تفریح« و »ساختمان« دارای بدترین 
وضعیت محیط کســب وکار بوده اند و در مقابل رشته 
فعالیت های »آموزش«، »مالی و بیمــه« و »املاک و 
مســتغلات« بهترین وضعیت محیط کسب وکار را در 
 مقایسه با سایر رشــته فعالیت های اقتصادی در کشور

 داشته اند.
 بر اساس نظریه عمومی کارآفرینی شین، شاخص ملی 
محیط کسب وکار ایران در تابستان ۱۴۰۱، عدد ۶.۱۲ 
)عدد ۱۰ بدترین ارزیابی است( به دست آمده است که 
بهتر از وضعیت این شــاخص در ارزیابی فصل گذشته 
)بهار ۱۴۰۱ با میانگین ۶.۲۱( است. میانگین ارزیابی 
محیط اقتصادی ۶.۳۵ است که در ارزیابی فصل گذشته 
عدد ۶.۵۲ حاصل شــده بود و میانگین ارزیابی محیط 
نهادی عدد ۵.۹۳ است که در فصل گذشته عدد ۵.۹۵ 

ارزیابی شده بود.

اثر روانی تغییرات قیمت ارز، این روزها به شــکل 
امتناع فروشــندگان مســکن از فروش بروز یافته 
اســت. واســطه های ملکی در تهــران می گویند 
اگرچه بازار ملــک در رکود به ســر می برد، طرف 
عرضه نســبت به فــروش احتیاط می کنــد. این 
 عقب نشینی پس از نوســان اندک قیمت ارز ایجاد 

شده است.
به گزارش ایسنا، مشاوران املاک از رکود در رکود 
بازار مســکن خبر می دهند. بدین صورت که روند 
معاملات اندکی که از قبل صــورت می گرفت هم 
دچار اختلال شــده که می تــوان از آن به عنوان 

عارضه ای جدید یاد کرد.
بازار مســکن از تیرماه به بعد در ســردرگمی قرار 
داشت و رشد قیمت آن تقریبا متوقف شده است. اما 
از ابتدای آبان ماه، هر دو طرف عرضه و تقاضا دچار 
نوعی انفعال شده اند. برخی فروشندگان قیمت های 
پیشنهادی را تا حدود ۵ درصد افزایش داده اند. این 
در حالی اســت که خریداری در بازار وجود ندارد. 
در واقع قیمت ها در بعضی مناطق به شکل اسمی 

افزایش یافته است.
یکی از مشاوران املاک شمال تهران درباره وضعیت 
کنونی بازار مسکن به ایســنا گفت: فعلا جو روانی 
وارد بازار ملک شــده و کمتر کسی خرید و فروش 
می کند. وقتی دلار مقداری تــکان می خورد بخر 
و بفروش ها دســت نگه می دارند تا ببینند اوضاع 
چگونه می شــود. البته در همین بازار کســاد هم 
تعداد فروشندگان بســیار بیش از خریداران است 
اما به هر حال برخی افراد که محافظه کار هســتند 
نســبت به فروش امتناع می کننــد. بعضی دیگر 
هم مقداری قیمت ها را بالا برده انــد. دلال ها این 
تلقی را دارند که ممکن اســت تغییرات بازارهای 
ارز و بورس، اثراتی در بازار ملــک به وجود بیاورد. 

واســطه ی ملکی دیگری در جنوب شــرق تهران 
 نیز بیان کــرد: نمی توانم بگویم فروشــنده وجود 

ندارد. 
فروشنده هســت اما نرخ ها را پایین  نمی آورند تا 
معامله ای صورت گیرد. بازار مسکن یک بازار امن 
اســت که ســرمایه را در برابر تورم حفظ می کند. 
طرف با خودش می گوید اگر خانه را بفروشم پولش 
را کجا ســرمایه گذاری کنم که ارزش پولم حفظ 
شود. بنابراین فعلا دست نگه می دارد. خریدار هم 
که توان خرید ندارد. البته معاملات به نســبت ماه 
گذشته اندکی افزایش یافته اما آن چنان محسوس 
نیست. شاید حدود ۱۰ درصد تعداد معاملات بالا 

رفته است.
وی با اشــاره به افزایــش قیمت برخــی مصالح 
ســاختمانی اظهار کرد: آهن و میلگرد در روزهای 
اخیر گران تر شــده چون آهن بــا دلار بالا و پایین 
می شــود. یونولیت هم ظاهرا دچار رشــد قیمت 
شده اســت. ســازندگان این افزایش ها را بر روی 
قیمــت واحدهــای کلیدنخــورده محاســبه 
می کنند. تــازه اگر واحدهــای نیمــه کاره وارد 
 بازار شــود قطعا نرخ هــای آنها متفــاوت خواهد 

بود.
اشکان از مشــاوران  املاک غرب تهران نیز گفت: 
به خاطر موضوع دلار، فروشــنده ی مســکن کم 
شده و فعلا اکثر پول ها به ســمت بازارهای موازی 
رفته است. ســرمایه ها به ســمت ملک نیامده اما 
اثر روانی اش را روی ملک می گذارد. ممکن اســت 
در فاز دوم سرمایه ها به این ســمت بیاید اما هنوز 
سرمایه ی ســنگینی به بازار مسکن هجوم نیاورده 
اســت. در یک کلام می توانم بگویم رکود دســت 
 از ســر بازار برنداشــته و اوضاع خریــد و فروش 

جالب نیست.

نزول حباب در بازار سکه

برنامه بانک مرکزی برای بازار ارز

شاخص ملی محیط کسب وکار در فصل تابستان به 5.88 واحد رسید

جبران افت بهاری شاخص ملی محیط کسب وکار در تابستان
تغییرات قیمت ارز بر بازار مسکن چه تاثیری گذاشت؟

بازار مسکن در فاز سردرگمی

گروه اقتصاد ایران وجهان
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3 بازار

نوســازی ناوگان حمل و نقل جــاده ای، با توجه به 
بحث واردات کامیون و همچنین ســاخت کامیون 
ها توسط خودروسازان داخلی سرعت گرفته است. 
بحث نوسازی ناوگان حمل ونقل جاده ای چند سالی 
است که مطرح شده و دولت اقداماتی در این بخش  
به ویژه در حوزه نوسازی ناوگان حمل بار انجام داده 
است. بر این اساس واردات کامیون های کارکرد سه 
ساله اروپایی در دستور کار قرار گرفت و بالاخره بعد از  
گذشت چند سال چشم انتظاری بسیاری از خریداران  

کامیون های تازه نفس خود را دریافت کردند.
در ســال های ابتدایی واردات این کامیون ها قوانین 
ســخت گیرانه در حوزه واردات آن ها باعث شد که 
بســیاری از متقاضیان از دریافت ایــن کامیون ها نا 
امید شوند، اما در نهایت با پیگیری های انجام شده و 
تسهیل قوانین، تعدادی از این کامیون ها وارد کشور 
و از گمرک ترخیص و در نهایت پلاک گذاری شــده 
اســت. داریوش امانی معاون وزیر راه و شهرسازی و 
رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای اخیراً 
در خصوص ترخیص کامیون های وارداتی اعلام کرده 
است: از ابتدای انقلاب تا سال گذشته تنها ۲۰ هزار 

دستگاه کامیون نوسازی شده بود، چون دولت باید از 
محل وجود اداره شده در بانک های عامل، با سازندگان 

داخلی تسهیلات بدهد.
وی ادامه داد: اما از وقتی موضوع نوســازی از محل 
واردات کامیون های دست دوم را به بخش خصوصی 
واگذار کردیم، این روند با موفقیت پیگیری شد و در 
حال حاضر واردات ۲۶ تا ۲۷ هزار ناوگان به روز ثبت 
سفارش شده است؛ از این تعداد، ۱۷ هزار دستگاه وارد 
گمرک شده، ۱۰ هزار و ۷۰۰ دستگاه ترخیص شده 
و ۴۵۶۰ دستگاه کامیون نیز پلاک گذاری و شماره 
گذاری شــده اند و مابقی هم منتظر شماره گذاری 
هستند. به گفته امانی رئیس سازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای، واردات کامیون های دست دوم اروپایی 
۵ آیتم اصلی شامل تأمین ارز از محل خارجی، ارائه 
گواهی استاندارد، ارائه گواهی خدمات پس از فروش، 
ارائه گواهی اسقاط و ارائه تأییدیه محیط زیست دارد 
که باید همه آن ها ارائه شــود. وی تأکید کرد: دولت 
در این خصوص هیــچ امکاناتی نداده و تنها تخفیف 
۲۵ درصدی تعرفه های گمرکی را به واردکنندگان 

می دهد. 

همچنین احمد کریمی  دبیر انجمن کامیون داران 
اعلام کرده است: روند واردات کامیون ها کاهش پیدا 
کرده است چراکه این کامیون ها انبار شده و مشتری 
ندارد.  به گفته دبیر انجمن کامیون داران با توجه به 
اینکه اخیرا مجوزی برای ثبت ســفارش و ترخیص 
صادر نشده است واردات به حداقل رسیده است اما با 
پیگیری های انجام شده در حوزه تولید داخل شاهد 
افزایش حجم تولید نــاوگان در بخش حمل ونقل 

عمومی هستیم. 
براســاس این گزارش یکی از اصلی ترین مشکلات 
کامیــون داران اخیرا افزایش قیمــت کامیون های 
اسقاطی بوده است که زمینه ساز نگرانی و اعتراض 
تعدادی از آنها شده بود که در این خصوص با پیگیری 
های صورت گرفته مقرر شد ترخیص کامیون های 
اروپایی بدون اســقاط کامیون ها موثر بوده و دیگر 
نیازی به اجرای این مصوبه نباشد. نوسازی کامیون 
های فرسوده یکی از اصلی ترین نیازها در حوزه حمل 
ونقل کشور به شمار می رود و با توجه به افزایش حجم 
ترانزیت در کشور نیاز به نوســازی ناوگان در کشور 

اولویت تمامی اقدامات به شمار می رود.

کارشــناس حوزه بورس کالا گفت: عنــاب نیز همانند 
زرشــک بازاری ســنتی به عبارتی دلالی داشته و بازار 
رســمی را تاکنون تجربه نکرده است. محمد رضا برگی 
گفت: بر اساس آخرین آمار سالانه در کشورمان حدود 
۵ هزار تن عناب تولید می شــود. عناب کشــورمان نیز 
مانند زعفران و زرشک از لحاظ میزان تولید در دنیا در 
رتبه نخســت قرار دارد و به عبارتی به صورت انحصاری 
آن را تولیــد می کنیــم. در خصوص عنــاب نیز حدود 
 ۹۰ درصد تولیدی کشــور در خراسان جنوبی متمرکز 

شده است.
او می گوید: عناب نیز همانند زرشــک بازاری سنتی به 
عبارتی دلالی داشــته و بازار رســمی را تاکنون تجربه 
نکرده اســت با توجه به این مورد فاصله قیمتی از تولید 
کننده که همان کشاورز اســت تا مصرف کننده نهایی 
بسیار زیاد اســت. در خصوص این اختلاف باید به زیان 

در حوزه صادرات نیز همانند زرشک اشاره کرد یا درآمد 
ارز در این حوزه وجود نداشته یا اگر هم بوده عده خاصی 
از آن بهره می برند مورد دیگر این که در این حوزه شاهد 
خام فروشی هستیم علیرغم این که عناب فواید دارویی 
 بسیاری دارد که می توان ارزش افزوده مناسبی برای آن 

ایجاد کرد.
او  گفت: در خصوص عرضه عناب در بــورس کالا باید 
گفت شــروع این عرضه می تواند اتفاقی مثبت و خوب 
باشــد. اول اینکه بالاخره یک بازار رسمی مانند زعفران 
برای عناب شکل می گیرد، قیمت ها برای این محصول 
به نوعی واقعی تر می شــود. برای پذیــرش محصول در 
انبار های بورس کالا، کشاورز مجبور است استاندارد ها 
را طبق بخشــنامه ها رعایــت کند در نتیجــه افزایش 
کیفیت کلی نیز برای این محصول رقم می خورد. نکته 
بعدی این که کشــاورز می تواند عناب تولیدی خود را 

 به بدون واسطه و به شکل مســتقیم به مصرف کننده 
عرضه کند.

او گفت: اما نکته مهم این است که نباید عرضه عناب در 
بورس کالا فقط صرفا اسمی باشد برای اثر گذاری باید به 
سمت مقدار های بیشتر و توسعه رفت البته که استقبال 
در این بخش بسیار مهم است. اومی گوید: در کل انبارش 
یک حاشــیه امن را برای یک محصول ایجاد می کند با 
عرضه عناب در بورس کالا و نگــه داری آن درانبار های 
بورس، علاوه بر ایجاد حاشــیه امن برای این محصول، 
ارتقای کیفیت نیز رقم می خــورد عرضه و پذیرش انبار 
در بورس کالا نیازمند یک شرایطی است که باید فراهم 
شود و بعضا برخی کشاورز ها مشکلاتی دارند که باید در 
نظر گرفت. پیش از این آقای جواد فلاح، مدیر بازار مالی 
بورس کالای ایران خبر داده بود که به زودی دو عناب نیز 

در بورس کالا پذیرش و عرضه می شود.

مجری طرح زیتون گفت: خرید حمایتی میوه روغنی زیتون 
به قیمت حداکثر ۲۵ هزار تومــان در هر کیلوگرم با توجه به 
میزان استحصال و کیفیت آن از این هفته در برخی استان های 
کشور آغاز شده است. مجری طرح زیتون اظهار داشت: پس 
از تصویب شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی 
محصولات اساسی مبنی بر قرار گرفتن میوه زیتون در زمره 
کالاهای اساسی و ابلاغ آن توســط وزیر جهاد کشاورزی در 

هفته گذشــته، خرید حمایتی میوه روغنی زیتون براساس 
میزان استحصال و کیفیت روغن آغاز شده و سازمان مرکزی 
تعاون روستایی ایران و بخش  های وابسته، خرید حمایتی را 

انجام می دهند.
جــواد میرعــرب رضی بــا تاکیــد بر ایــن که تنهــا میوه 
روغنــی زیتــون مشــمول خریــد حمایتــی می شــود، 
اظهار داشــت: اگر بتوان حدود ۱8 درصد روغــن زیتون با 

کیفیت و فرابکر اســتحصال کــرد قیمت خریــد حمایتی 
 آن حداکثــر ۲۵ هزار تومــان در هر کیلوگــرم میوه زیتون 

خواهد بود.
وی هدف و سیاست وزارت جهاد کشاورزی از خرید حمایتی 
میوه روغنی زیتون را تولید روغن زیتون با کیفیت به عنوان 
روغن سلامت محور دانســت. میرعرب ادامه داد: برخی ارقام 
زیتون دو منظوره و مصرف کنســروی و روغنــی دارند و از 

این رو ســایر حمایت ها در چارچوب کالاهای اساسی مانند 
تامین کود و سم شــامل تمام باغات زیتون می شود. به گفته 
وی خرید حمایتی میوه روغنی زیتون در استان های زنجان، 
قزوین، گیلان و گلستان آغاز شده و باغدارانی هم هستند که 
توانســته اند محصول خود را به قیمت بازار و بالاتر از قیمت 
خرید حمایتی به کارخانه های روغن کشــی بفروشــند که 

حمایت های لازم از کارخانجات صورت خواهد گرفت.

مجری طرح زیتون وزارت جهاد کشــاورزی در همین حال 
اذعان داشت: مشــوق صادرات و مجوز واردات روغن زیتون 
به افرادی داده می شــود کــه در چارچــوب خرید حمایتی 
میوه روغنی زیتون عمــل کنند. وی با بیــان این که فصل 
برداشــت میوه روغنی زیتون شروع شــده است، پیش بینی 
 کرد امســال دو برابر ســال گذشــته میوه زیتون در کشور 

تولید شود.

رئیــس اتحادیه تهیــه و توزیع کننــدگان مواد 
اولیــه کشــاورزي و باغباني و بهداشــتي دامي 
تهــران در ضرورت اســتفاده از کارشناســان و 
متخصصین در امــور کشــت و زرع تاکید کرد: 
سال هاي سال اســت که فریاد مي زنیم، کشت 
و کشاورزي در کشــور باید مراحل اصلاح را طي 
کند. بایــد با برنامــه ریزي کشــاورزي کرد، اما 
مدیران و مســئولان نه تنها از متخصصین بهره 
نمي برند؛ بلکه بــا ادامه روند ســوءمدیریت در 
 امر کشــاورزي، منابع آبي و مالي کشور را از بین 

برده اند.
محمدتقي نجــم آبادي، رئیــس اتحادیه تهیه و 
توزیع کنندگان مواد اولیه کشاورزي و باغباني و 
بهداشتي دامي تهران بیان کرد: مدیران با ندانم 
کاري هاي خود و عدم استفاده از متخصصان امر، 
دریاچه هاي ارومیه و هامون را نابود کردند، آب 
هاي زیرزمیني را به پایان رساندند، زمین را خشک 
و برهوت کردند و هنوز بر مدیریت ناکارآمد خود 

پافشاري دارند.
نجم آبادي در ادامه تصریح کرد: کشاورزي بدون 

برنامه ریزي منجر به فناي زمین و منابع آبي مي 
شود. تنها با شعار اینکه مي خواهیم به خودکفایي 
برسیم مگر اتفاق درســت و خوبي رخ مي دهد؟ 
لزوم و ضرورت کشــاورزي موفق در ابتدا حفظ 
منابع آبي و مالي و اصلاح کشــت است. هر میوه 
و محصول کشاورزي که آب بر است باید حذف و 
محصولاتي که به حفظ منابع آبي کمک مي کند 

جایگزین شود.
وي بیان کرد: کشــت محصولات آب بــر باید با 
اســتفاده از علــوم و فنون نوین در کشــورهاي 
همســایه و اســتفاده از نیروي کار ارزان و زمین 
هاي پــرآب مانند افغانســتان و ترکمنســتان 
انجام شــود، سالهاســت بر اصول غلط رایج در 
کشــاورز کشــور تاکید کــرده ام و اصــرار بر 
 اصلاح آن داشــته ام اما گوش شــنوایي وجود 

نداشته است.
نجم آبادي ضمــن تاکید بر ضرورت تســریع بر 
ایجاد زیرســاخت هاي مهم در علم کشاورزي و 
حفظ محیط زیست گفت: بارها فریاد زده ام که 
از واردات ســمومي که به زمین هاي کشاورزي 

خســارت مي زنند جلوگیري شــود؛ همچنین 
خواســته ام از بذرهــاي بــا کیفیت اســتفاده 
شــود. ما بایــد ارزش خاک و منابع کشــاورزي 
را بدانیم در غیــر این صورت نــه تنها محصول 
خوب و با کیفیتي را درو نخواهیــم کرد؛ بلکه با 
وارد کردن خســارت به زمین هاي کشــاورزي 
 صدمــات جبــران ناپذیــري بــه خــاک وارد 

مي سازیم.
رئیس اتحادیه تهیه و توزیع کنندگان مواد اولیه 
کشاورزي و باغباني و بهداشتي دامي تهران بیان 
با ابراز تاســف از تداوم رویه ناکارآمد مســئولان 
اظهار داشت: اما مســئولان بدون استفاده و بهره 
لازم از متخصصیــن به خــاک و آب زمین هاي 
کشــاورزي با بي درایتي و بي برنامگي خسارت 
زدنــد. ما بایــد از اصول درســت و بــا توجه به 
ژنتیک خاک از بذر،ســم و کود مناســب براي 
کشاورزي اســتفاده کنیم. اگر لازم است که در 
اصول کشت تغییرات ایجاد کنیم در اسرع وقت 
 انجام شــود. ما باید از امانت آیندگان پاسداري 

کنیم.

رییس کمیســیون عمران مجلس اظهار 
داشــت: برخی از شــرکت هواپیمایی در 
کشــورمان تنها با دو فروند هواپیما فعال 
هســتند و هواپیمــای فعالــی در ناوگان 
ندارند. محمدرضا رضایــی کوچی درباره 
وضعیت ناوگان هوایی کشورمان و افزایش 
تعداد هواپیماهای زمینگیر اظهار داشت: 
برخی از شــرکت هواپیمایی در کشورمان 
تنها بــا دو فروند هواپیما فعال هســتند و 
هواپیمای فعالی در ناوگان ندارند. در حال 
حاضر ناوگان هوایی کشــورمان شــرایط 
 خوبی ندارد و نمی توانــد تقاضای موجود 

را پاسخ دهد.
وی بــا بیــان اینکه حــدود یک ســوم 
هواپیماهای موجود برخط هستند، ادامه 

داد: از ۴۰۰ فروند هواپیمــای موجود در 
نــاوگان حدود ۱۵۰ فروند فعال هســتند 
و پــرواز انجام می دهنــد و مابقی هواپیما 
بــه دلایــل متعــدد زمین گیر شــده اند 
 و نیاز بــه قطعــات هواپیما و بازســازی 
دارند امــا در این شــرایط تقاضــا هم در 
حال افزایش اســت.  رییس کمیســیون 
عمــران مجلس گفــت: البتــه در طول 
بیــش از یک ســال گذشــته کمتــر از 
۱۰ فرونــد هواپیما با میانگین ۱۵ ســال 
 وارد نــاوگان هوایــی کشــورمان وارد 

شده است.
رضایی کوچی درباره درخواســت افزایش 
قیمت بلیت هواپیما و اعلام مخالفت مجلس 
با این درخواست شــرکت های هواپیمایی 

تاکید کرد: در این شــرایط درخواســت 
افزایش قیمــت هواپیمــا را نمی پذیریم 
و هنوز هــم اصرار دارند که تــا ٣۰ درصد 
قیمت بلیت هواپیما افزایــش پیدا کند و 
 مجلس موافق افزایش قیمت بلیت هواپیما 

نیست. 
وی ادامه داد: شــرکت های هواپیمایی هم 
مدعی هستند که انجام پرواز با این قیمت ها 
مقرون به صرفه نیست و هزینه های پرواز 
افزایش یافته است اما شــرایط به گونه ای 
نیســت کــه شــرکت های هواپیمایــی 
قیمت هــا را بیش از ایــن افزایش دهند و 
مردم به سختی به بلیت هواپیما دسترسی 
 پیدا می کننــد و مجلس موافــق افزایش 

قیمت ها نیست.

افزایش قیمت کامیون های اسقاطی

با عرضه عناب در بورس کالا دست دلال ها کوتاه می شود

خرید حمایتی زیتون با قیمت ۲۵ هزار تومان آغاز شد

ضرروت حذف میوه و محصول کشاورزي آب بر 

مجلس مخالف افزایش ٣٠ درصدی نرخ بلیت هواپیما است
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دبیر انجمن صنعت بســته بندی گوشت و مواد 
پروتئینی کشور از کاهش مصرف گوشت و مرغ 
در کشور خبر داد. مسعود رسولی در پاسخ به این 
سوال که آیا افزایش قیمت گوشت در تقاضا برای 
خرید تغییری ایجاد کرده اســت یا خیر؟ گفت: 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته مصرف 
گوشت ۵۰ درصد و مصرف مرغ ٣۰ درصد کاهش 

یافته است.
وی ادامه داد: ایــن کاهش تقاضا باعث شــده 
کــه شــرکت های بســته بندی با مشــکلاتی 
روبه رو شــوند. زیرا شرکت های بســته بندی 
برای تولید "مشــخصی" هزینه کرده اند، اما به 
دلیل کاهش تقاضا تولیدات آنها نیز کم شــده  
اســت. این شــرکت ها اگر تعدیل نیــرو کنند 

به راحتــی نمی توانند نیرو جــذب کنند و اگر 
 نیروهای خــود را نگه دارند دخل و خرجشــان 

به هم نمی رسد.
دبیر انجمن صنعت بســته بندی گوشت و مواد 
پروتئینی کشور در پاسخ به اینکه آیا بالاتر بودن 
قیمت گوشت و مرغ بسته بندی شده علت کاهش 
تقاضای این محصولات در بازار نیســت، گفت: 
بســته بندی محصولات از نظر ما هزینه اضافی 
ندارد، زیرا بســته بندی ســودش را از ضایعات 
بدست می آورد. به عبارت دیگر وقتی مردم مرغ 
کامل خریداری می کنند پوســت و ضایعات آن 
را دور می ریزند ولی شــرکت های بسته بندی 
ضایعات را می فروشــند و از پول آن برای بسته 

بندی استفاده می کنند.

رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو 
تهران با اشــاره به اینکه در روزهاي اخیر قیمت 
خودروهاي داخلي بین ۱۰ تــا ۵۰ میلیون گران 
شد گفت: بسیاري از کساني که فروشنده خودرو 
بودند متناسب با رشد قیمت دلار خودروهاي خود 
را گران کردند، عده اي هم نگران آینده بازار هستند 
و زودتر خرید کردند که همین مسئله باعث ایجاد 

یک نوسان در بازار شد.
سعید موتمني، رئیس اتحادیه نمایشگاهداران و 
فروشندگان خودرو تهران با تاکید بر اینکه دلایل 
رشد قیمت ها کمبود عرضه و نوسانات دلار است، 
افزود: رشــد قیمت خودرو ناشــي از محدودیت 
کاهش عرضه در سال هاي گذشته و رشد قیمت 
تمام شده و همچنین افزایش نسبت ارزش دلار به 
دارایي هاي ثابت همچون خودرو بوده اســت و از 
آنجایي که مردم هم خودرو را به عنوان یکي کالاي 
سرمایه اي در نظر مي گیرند قیمت خودرو را در 
بازار به صورت روزانه نسبت دلار محاسبه مي کنند.

وي با اشــاره به اینکه گراني اخیر خودرو مربوط 
به تمام خودروهاي مونتــاژي، وارداتي یا خارجي 
بوده اســت، تصریح کرد: در روزهاي اخیر قیمت 
خودروهاي داخلي بین ۱۰ تــا ۵۰ میلیون گران 
شــد ، براي نمونه دنا پلاس حــدود ۶۰ میلیون 

تومان و خودروهاي مانند پژو ۲۰٣، ســمند و ... 
حدود ۱۲ میلیون است زیرا بسیاري از کساني که 
فروشنده خودرو بودند متناسب با رشد قیمت دلار 
خودروهاي خود را گران کردند و عده اي هم نگران 
آینده بازار هســتند زودتر خرید کردند و همین 

مساله باعث ایجاد یک نوسان در بازار شد.
رئیس اتحادیه نمایشــگاهداران و فروشــندگان 
خودرو تهران با تاکید بر اینکه درشــرایط کنوني 
وقتي قیمت خودرو را بخواهند اعلام کنند بعد از 
ســاعت ۱۱ تعیین مي کنند تا براساس نوسانات 
قیمت ارز نرخ جدید محاسبه شود، تصریح کرد: این 
مسئله حل نمي شود مگر اینگه تولید افزایش یابد 
و عرضه خودرو در بازار در نتیجه آزاد سازي واردات 

تسهیل شود.
او با بیان اینکه میزان تولید سالانه خودرو در کشور 
نصف قبل از تحریم هاست، گفت: وقتي به میزان 
تولید و عرضه خودرو در ســال ۹۷ نگاه مي کنیم 
دلیل افزایش قیمت خودرو در ســال هاي بعد از 
تحریم ها مشخص مي شود، در واقع میزان تولید 
سالانه خودرو قبل از تحریم ها بیش از یک میلیون 
و ۵۰۰ هزار دستگاه بوده و در سال ۹۷ به بعد سالانه 
تولید خودرو در کشــور حدود ۷۰۰ هزار دستگاه 
شده و این افت عرضه باعث رشد قیمت شده است.

بنابــر آمــار ۹۹ درصــد 
واحدهــای نانوایــی بــه 
کارتخوان هوشمند مجهز 
شــده اند که این موضوع 
منجر بــه رصــد و پایش 
فروش نانوایی ها و عملکرد آنها شده است. از خرداد 
ماه امســال مرحله نخســت طرح هوشمندسازی 
فروش نان برای عادلانه کــردن توزیع یارانه ها در 
سراسر کشــور آغاز شــد. در فاز نخست این طرح 
شناسایی دقیق اطلاعات، رفتار مصرف و عملکرد 
نانوایان و در فاز دوم اجرا امکان ســنجش فراگیر، 
عملکرد واحدهای پخت نان در سراســر کشــور و 
امکان بازرسی، مدیریت و توزیع هوشمند گندم و 

آرد یارانه ای در کشور فراهم  می شود.
بنابــر آمار اعلامــی بازرگانی دولتــی، ۹۹ درصد 
واحدهای نانوایی به کارتخوان مجهز شــده اند که 
با اجرای ۲ فاز دیگر این طرح، هدررفت حوزه آرد 
و گندم به حداقل می رسد. بسیاری از کارشناسان 

حوزه آرد و نان اذعان می کنند که طی ســال های 
اخیر بخشی از گندم تولیدی به سبب ارزان بودن 
از مرزهای کشــور خارج یا جایگزین خوراک دام و 
طیور در واحدهای دامداری می شــد که با نزدیک 
شــدن قیمت به بازارهــای جهانی دیگــر قاچاق 
صرفه اقتصادی ندارد. هر چنــد رئیس بنیاد ملی 
گندمکاران یکسان ســازی نرخ آرد و نان را راهکار 

اساسی کاهش مصرف آرد می داند.
محمد حسن جلالی، مدیرکل هماهنگی و نظارت 
آرد و نان بازرگانی دولتــی گفت: بنابر آمار تاکنون 
۹۹ درصد واحدهای نانوایی به کارتخوان مجهز شده 
اند و یک درصد مشکل مالکیتی دارند. به گفته او، 
عملیات فازبندی اجرای طرح هوشمندســازی در 
هیچ یک از استان ها کامل نشده است، در فازبندی 
۲ فاز دیگر تعریف کردند که دســتور اجرای آن را 

مقامات بالای کشور باید بدهند.
جلالی می گوید: با اجرای طرح هوشمندســازی 
واحدهای نانوایی تغییری در ســهمیه ایجاد نشده 
و تنها جابه جایی در سهمیه واحدهای کم فعالیت 
اتفاق افتاده است. مدیرکل هماهنگی و نظارت بر 

امور آرد و نان بازرگانی دولتی گفت: تا زمانیکه طرح 
هوشمندسازی به طور کامل اتفاق نیفتد، نمی توان 

درصدی از صرفه جویی آرد و گندم اعلام کرد.
به گفته او، با اجرای طرح هوشمندسازی تغییری 
در قیمت نان برای مصرف کننده ایجاد نمی شود 
و مابه التفاوت قیمت یارانه ای و تمام شــده توسط 
دولت به نانوایی ها پرداخت می شود. در فاز نخست 
اجرای طرح هوشمندسازی، واحدهای نانوایی مجهز 
به دستگاه های کارتخوان شدند، همچنین اطلاعات 
واحدهای نانوایی همچــون نوع پخت، مالکیت و... 

رصد و پایش شده است.

اثرات هوشمندسازی آرد و نان بر مصرف 
گندم  مشهود است

علیقلی ایمانی مدیرعامل بنیــاد ملی گندمکاران 
گفت: اجرای طرح هوشمندسازی و هدفمندکردن 
مصرف آرد ۱۰۰ درصد اجرایی و عملیاتی نشــده 
است چرا که هنوز شــاهد فروش آرد در بازار آزاد 
هستیم. به گفته او، بنابر آمار در سال گذشته بیش 
از ۷ میلیون تن گندم وارد شد که امسال نسبت به 

مدت مشابه سال قبل، ٣.۵ میلیون تن در واردات 
صرفه جویی شده که این امر  بیانگر اثرات مشهود 
مثبت هوشمندسازی در مصرف گندم کشور است.

ایمانی می گوید: اجرای کامل طرح هوشمندسازی در 
بحث کیفیت آرد و نان اثر گذار است، اما تقاضای گندم 
نسبت به سال قبل در تمام صنوف کاهش پیدا کرده 
است. مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران گفت: با اجرای 
کامل طرح هوشمندسازی، کیفیت مورد توجه قرار 
می گیرد که در نهایت خروج نان از نانوایی به سمت 
خوراک دام کاهش می یابد و از طرفی به سبب یکسان 
شــدن نرخ گندم با بازارهای جهانی، انگیزه ای برای 
قاچاق وجود ندارد.به گفتــه او، با اجرای کامل طرح 
هوشمندسازی، نان مورد نیاز کشور با ۹ میلیون تن 
گندم تامین می شود. گرچه میزان خرید تضمینی 
گندم نسبت به سال قبل ۶۰ درصد رشد داشته است، 
اما میزان واردات گندم با اجرای طرح هوشمندسازی 

۵۰ درصد کاهش یافته است.

یکســان ســازی نرخ آرد و نان نسخه 
شفابخش کاهش مصرف

عطاالّل هاشمی، عضو شورای هماهنگی تشکل های 
بخش کشاورزی گفت: اجرای طرح هوشمندسازی آرد 
و نان مُسکن موقتی کاهش مصرف آرد در کشور است، 
اما آزادســازی نرخ آرد و گندم راه حل اصلی ارتقای 
کیفیت و جلوگیری از هدررفت آرد محسوب می شود.

به گفته او، با واقعی شــدن قیمــت آرد و پرداخت 
یارانه مســتقیم به دهک های ضعیــف جامعه در 
کاهش ســرانه مصرف آرد و واردات تاثیر بسزایی 
دارد. کمااینکه تجربه در علم اقتصاد نشــان داده 
که هر محصولی که تک نرخی نباشد، سوء استفاده 
و تخلف به ســبب مابه التفاوت بازار آزاد و دولتی 

غیرقابل انکار است.
هاشمی می گوید: بنابر آمار سالانه ۱۱ میلیون تن 
گندم مورد نیاز واحدهای نانوایی است، درحالیکه 
با آزادسازی نرخ آرد و پرداخت مابه التفاوت تحت 
عنوان یارانه به خانوارها حداقــل ۲.۵ میلیون تن 
صرفه جویی خواهیم داشــت. این مقام مســئول 
گفت: اجرای طرح هوشمندسازی کارتخوان ها به 
تنهایی راهگشای مشکلات حوزه آرد و نان نیست 
و همانند اصلاح نظام  یارانه، یکسان سازی نرخ آرد 
و نان باید اجرا شود به طوریکه آرد به همان نرخی 
که از کارخانه خارج می شود، دراختیار واحدهای 

نانوایی قرار گیرد.

News kasbokar@gmail.com

دو فاز دیگر طرح هوشمند سازی فروش نان تا پایان سال اجرایی می شود

یکسان سازی نرخ آرد و نان در ابهام
تجهیز ۹۹ درصد واحدهای نانوایی به کارتخوان  

کاهش ۵۰ درصدی مصرف گوشت

قیمت خودروهاي داخلي بین ۱٠ تا ۵۰ میلیون گران شد



4

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2626| پنج شنبه 19 آبان ماه1401
ی

www.kASBOkARNEwS.iR

I N FO@biznews. ir

گر
کار

پ:  
چا

30
00

48
00

ك:
يام

پ
w

w
w

.k
A

S
B

O
k

A
R

N
E

w
S

.iR
ت: 

ساي
ب 

و
ne

w
sk

as
bo

ka
r@

gm
ai

l.c
om

ي: 
يك

رون
كت

س ال
در

آ

کار
ب و 

کس
ي 

صاد
 اقت

ي و
هنگ

 فر
مه

ز نا
رو

    2
62

ه  6
مار

 | ش
تم

هش
ل 

 سا
|1

40
ه 1

ن ما
 آبا

 1
9  |

به
 شن

نج
پ

ش
رنو

 مه
ينا

ر م
دکت

ل: 
سئو

رم
دي

 و م
ياز

امت
ب 

اح
 ص

ئی
 بابا

ریم
ر: م

ردبي
س

انه
رس

ن 
یرا

مد
 و 

تی
دول

ير
  غ

ای
ه ه

نام
وز

ی ر
صنف

ن 
جم

و ان
عض

ش،
مای

 آز
 پل

د از
، بع

مد
ل اح

ل آ
جلا

راه 
زرگ

ن ب
يابا

ن، خ
هرا

ي:ت
شان

ن
م  

هار
ه چ

طبق
ع(،

ضا )
م ر

 اما
ان

ختم
 سا

ی،
نوب

ز ج
سب

سر
ن 

يابا
ی خ

رو
روب

 1
55

79
17

11
3 :

تي
پس

كد
 

کار
ب و 

کس
ع:  

وزي
ت

w
w

w
.k

A
S

B
O

k
A

R
N

E
w

S
.iR

ی :  
ه ا

رف
ق ح

خلا
ه ا

 نام
ين

آي

w
w

w.
ka

sb
ok

ar
ne

w
s.i

r :ر
 كا

ب و
كس

ی 
خبر

اه 
ايگ

پ
44

29
94

06
ر : 

 كا
ب و

كس
مه 

زنا
رو

44
29

94
06

س: 
فاك

آخر
 کسب و کار

وزیر ارتباطات تاکید کرد:
عزم دولت برای داشتن شبكه پرسرعت و باكيفيت

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشــاره به نگاه راهبردی دولت به حوزه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، گفت: ارتباطات و فناوری اطلاعات، زیرساخت 
توسعه کشور است و اگر این بخش تقویت شود، بستر توسعه و پیشرفت کشور 
نیز فراهم می شود. در دنیای امروز دسترسی به فناوری اطلاعات حق طبیعی 
هر انسانی است اما روستا و مناطق صعب العبوری هستند که هنوز از این حق 
طبیعی برخوردار نشدند. در همین رابطه، عیسی زارع پور - وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات- به تازگی در شورای معاونان این وزارتخانه با اشاره به اهمیت 
حوزه زیرساخت ارتباطات و فناوری اطلاعات اظهار کرد: در جلساتی که به 
صورت هفتگی با نمایندگان محترم مجلس شــورای اسلامی داریم، یکی از 
مهمترین دغدغه ها داشتن اینترنت در روستاهاست و داشتن شبکه باکیفیت 

به خواسته اول روستاییان تبدیل شده است.
وی با بیان اینکه ارتباطات و فناوری اطلاعات، زیرساخت توسعه کشور است و 
اگر این بخش تقویت شود، بستر توسعه و پیشرفت کشور نیز فراهم می شود، 
افزود: در حال حاضر همه سازمانها به سمت الکترونیکی شدن پیش می روند و 
این سازمان ها و مردم از وزارت ارتباطات می خواهند که زیرساخت پرسرعت 
و باکیفیت در اختیار آنها قرار دهیم. طبق این گزارش زارع پور در هفته دولت 
در دیدار با فعالان بخش خصوصی گزارشی از آخرین اتصال روستاها به شبکه 
ملی اطلاعات ارائه کرد. بر این اساس ظرف ۱۰ ماه گذشته، بیش ۲۰۰۰هزار 
روستای جدید به شبکه ملی اطلاعات متصل شــده اند و در هفته دولت هم 
نزدیک به ۴۰۰ روستای جدید متصل شدند و همانطور که وعده داده شده قرار 
است تا پایان شهریور ماه سال آینده همه روستاهای بالای ۲۰ خانوار به شبکه 

ملی اطلاعات متصل شوند.
پیش از این در دولت گذشته در سال قبل گفته شده بود که در برنامه ششم 
توسعه دولت و به نمایندگی از آن وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات مکلف 
شده  که تا پایان سال اجرای برنامه)۱۴۰۰(، ۹۰ درصد روستاهای بالای ۲۰ 
خانوار به شبکه ملی اطلاعات متصل شوند که در تاریخ ۳ بهمن سال ۱۴۰۰، 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از اتصال ۱۰۰۰ روستای بالای ۲۰ خانوار 

کشور به شبکه ارتباطی پایدار و پرسرعت خبر داد.
فراهم کردن زیرساخت ارتباطی در کشور، یکی از اهداف وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در دولت سیزدهم اعلام شده است؛ اقدامی که البته از دولت 

گذشته آغاز شده بود و در این دولت با سرعت ادامه دارد.
در همین راستا در ابتدای سال ۱۴۰۱ وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام 
کرد که از ابتدای امسال تا ۲۲ فروردین ماه علی رغم تعطیلی فضای عمومی 
کشور، ۳۶ روستا در ۱۱ استان، از شمال غربی تا جنوب شرقی ایران به شبکه 
ملی اطلاعات پیوستند، به این واسطه، در مجموع ۳۹۱۹ خانوار با حدود ۱۴ 
هزار نفر جمعیت از ارتباطات پایدار و پرسرعت برخوردار شدند؛ در هفته پایانی 
اردیبهشت ماه هم، در سراسر ایران ۷۰ روستا به شبکه ملی اطلاعات پیوشتند 
که در مجموع آنها ۴۹۶۶ خانوار با بیش از ۱۷ هزار نفر جمعیت از ارتباطات 

پایدار و پر سرعت برخوردار شدند.
اکنون درحالی که دبیر کل اتحادیه جهانــی مخابرات اعلام کرده حدود ۶۰ 
درصد از مردم دنیا به ارتباطات دسترسی دارند، در ایران حتی روستاها هم 
اینترنت دارند و ۸۶ درصد روستاها به شبکه ملی اطلاعات متصل هستند و 
از خدماتی که روی شبکه وجود دارد به خوبی می توانند استفاده کنند. طبق 
پیش بینی ها اعلام شده که در شش ماهه اول سال آینده کل روستاها به شبکه 
ملی اطلاعات متصل می شوند. با این حال ۴۵۰۰ روستای کشور نیز هیچ نوع 
دسترسی ندارند و حتی از شبکه برق و جاده نیز برخوردار نیستند؛ در بودجه 
پیشنهادی سال جاری این موضوع مطرح شده که وزارت نیرو اولویت را برای 
برق رسانی به این روستاها بگذارد و دسترسی ویژه برای آنتن های BTS فراهم 

شود.
همچنین طی ماه های گذشته زارع پور در فضای مجازی  ویدیویی قرار داد که 
از اتصال ۱۹۰۰ روستای جدید به شبکه ملی اطلاعات از زمان آغاز به کار دولت 
سیزدهم خبر داده بود. بر این اســاس در ابتدای دولت ۸۰ درصد روستاهای 
بالای ۲۰ خانوار به شــبکه ملی اطلاعات متصل بودنــد و اکنون ۸۸ درصد 
روستاها متصل هستند و تا پایان سال، این را به ۹۵ درصد خواهیم رساند و تا 
هفته دولت سال بعد، کل روستاهای بالای ۲۰ خانوار را به شبکه ملی اطلاعات 
متصل خواهند شد. طبق این گزارش از ابتدای خرداد تا انتهای مرداد سال 
جاری، ۳۵۸ روستای جدید در اقصی نقاط ایران که عموما دارای مسیر صعب 
العبور و فاقد زیر ساخت مناسب هستند، به شبکه ملی اطلاعات پیوستند که 
در مجموع آنها ۳۴ هزار ۲۹۲ خانوار با حدود ۱۱۷ هزار نفر جمعیت از ارتباطات 

پایدار و پر سرعت برخوردار شدند.

مرکز ملی فضای مجازی:
بيش از 60 درصد كسب وكارها در پلتفرم های بومی 

حضور پيدا كردند
اعلام شده حضور کسب و کارها در پلتفرم های بومی رشدی ده درصدی داشته 
و بیش از ۶۰ درصد آنها در بسترهای بومی هستند. اعضای شورای  عالی فضای 
مجازی بر استفاده بیشتر از پلتفرم های داخلی و تقویت ثبات شبکه به خصوص 
سرعت و کیفیت اینترنت تأکید و با اشاره به افزایش قابل توجه حضور کسب و کارها 
در این پلتفرم ها مقرر کردند وزارت ارتباطات برای بهبود وضعیت خدمات شبکه 
اقدام کند.  آنها اعلام کردند حضور کسب و کارها در پلتفرم های بومی با رشدی ده 
درصدی همراه بوده و حالا بیش از ۶۰ درصد آنها در این بســترها حضور دارند. 
آخرین جلسه شورای عالی فضای مجازی که عصر دیروز، سه شنبه ۱۷ آبان ماه 
برگزار شد، به موضوع حضور کسب و کارهای ایرانی در پلتفرم های بومی پرداخته 
شد. این جلسه با ریاست ابراهیم رئیسی برگزار شد و گزارشی از آخرین وضعیت 

شبکه ملی اطلاعات در آن ارائه شد.
صیانت از حریم خصوصی و امنیت اطلاعات کاربران در پلتفرم های ایرانی نیز از 
دستورات جلسه شورای  عالی فضای مجازی بود که اعضا پس از بحث و بررسی 
درباره آن مقرر کردند قوه قضائیه بخش نامه ای در این رابطه به دستگاه های مربوطه 
ابلاغ نماید. در این جلسه همچنین بر استفاده بیشتر از پلتفرم های داخلی و تقویت 
ثبات شبکه به خصوص سرعت و کیفیت اینترنت تأکید شده و نیز مقرر شد وزارت 

ارتباطات برای بهبود وضعیت خدمات شبکه اقدام کند.
همچنین بر اساس گزارش ارائه شده از سوی مرکز ملی فضای مجازی در این جلسه، 
در حوزه اقتصاد دیجیتال، حضور کسب و کارها بر ۱۰ پلتفرم داخلی افزایش داشته 
و بیش از ۶۰ درصد از کسب و کارها در پلتفرم های ایرانی حضور پیدا کرده اند. در 
همین گزارش تأکید شده میزان تحویل بسته های پستی نسبت به شهریور ماه 
افزایش قابل توجهی داشته است که اعضای شورای عالی فضای مجازی این موضوع 
را نشان از رونق اقتصاد دیجیتال در حوزه کسب و کارهای خرد در فضای مجازی 
دانسته اند. این صحبت ها در حالی مطرح می شود که بر اساس گزارش نهادهای 
مختلف، طی روزهای اخیر ضرر و زیان هنگفتی به کسب و کارهای مجازی وارد 
شــده و برخی از این گزارش ها حکایت از ارقام چند ده هزار میلیارد تومان ضرر 
مالی دارند. ورود کســب و کارها به پلتفرم بومی نیز در حالی رشد پیدا کرده که 
عملًا پلتفرم های بین المللی دچار فیلترینگ شــده اند و بر اساس گفته بسیاری 
از فروشندگان اینستاگرامی، آنها نمی توانند در بسترهای بومی درآمدی مشابه 

فعالیت خود در اینستاگرام داشته باشند.

اخبار

فروشجاسوسافزاردریونانممنوعمیشود
یونانپسازگزارشیکروزنامهدربارهشنودبیشاز۳۰نفرازوزیرانوبازرگانانبااستفادهازبدافزارتلفنهمراهتوسطدولتاینکشور،بهزودیفروشجاسوسافزارراممنوع

خواهدکرد.فهرستیازافرادیکهتلفنهمراهآنهابهبدافزارپریدیتورآلودهشدهاست،روزیکشنبهتوسطروزنامهچپگرایداکیومنتومنتشرشد.اینخبربهنقلازدومنبعآگاهیمنتشر
شدکهازطرفدولتدراینشنود،نقشداشتند.نخستوزیریوناناعلامکرداینگزارشبیپایهواساساستوهیچمدرکیازدستداشتندولتدرشنودارائهنمیدهد.سخنگوی

دولتهماعلامکرددولتیونانجاسوسافزاریخریدارییااستفادهنکردهاستومقاماتقضاییدربارهگزارشمذکورتحقیقخواهندکرد.

در حالی آمــار حکایت از 
کاهش تــورم تولیدکننده 
در بخــش صنعت دارد که 
به گفته بسیاری از فعالان 
اقتصادی نمی توان به این 
کاهش تورم امید بســت. کاهش تورم تولیدکننده 
صنعت در حالی رقم خورده که آمار تورم در بخش 
مصرف کننده افزایش داشته و قدرت خرید کاهش 
داشــته اســت. بنابراین کاهش تورم تولیدکننده 
صنعت در زمان تعمیق رکــود در این بخش اتفاق 
افتاده و نفعی برای صنایع نداشــته است. کاهش 
تقاضا در بخش مصرف کننده به نوعی کاهش تورم 
در بخش تولیدکننده صنعتی را بی اثر کرده است. 

بر اساس گزارش ها تورم سالانه تولید کننده بخش 
صنعت در تابستان ســال جاری حدود ۴۰ درصد 
برآورد شــده، این در حالیســت که این شاخص 

در فصل مشابه ســال گذشــته بالغ بر ۸۰ درصد 
بوده است. از سوی دیگر تورم فصلی تولید کننده 
بخش صنعت در تابستان ســال جاری منفی ۲.۳ 
درصد برآورد شده، به بیان ساده تر میانگین قیمت 
کالاهای صنعتی در مبدأ ارائه آن ها )در کارخانه( 
در تابستان امسال نسبت به میانگین قیمت در بهار 
کاهش یافته است. این در حالی است که تورم فصلی 
صنعت در بهار بالغ بر ۱۲ درصد به ثبت رســیده و 
در چند فصل گذشته هیچگاه پایین تر از ۸ درصد 
نبوده است. به تبع کاهش تورم فصلی، شاهد کاهش 
تورم نقطه به نقطه بخش صنعــت از ۴۶ درصد در 
بهار امســال به ۳۰.۱ درصد بوده ایم. به طور کلی 
می توان گفت در یکسال گذشته تورم تولید کننده 
بخش صنعت روندی کاملا نزولی را تجربه کرده به 
گونه ای که از بالای ۹۴ درصد در بهار سال گذشته 

به اعداد فعلی رسیده است.
اهمیت تورم تولید کننده در اقتصاد کلان از آنجایی 
است که این شاخص پیشــرانی برای تورم مصرف 
کننده محسوب می شود. به بیان ساده تر افزایش 

قیمتی که در مبدا تولید و ارائه کالا و خدمات رخ می 
دهد که تورم تولید کننده گویای آن اســت، با یک 
فاصله زمانی به بازارهای خرد منتقل شده و مصرف 
کنندگان آن را حس خواهند کرد. به طور کلی می 

توان گفت در یکسال گذشــته تورم تولیدکننده 
بخش صنعت روندی کاملا نزولی را تجربه کرده به 
گونه ای که از بالای ۹۴ درصد در بهار سال گذشته 

به اعداد فعلی رسیده است.

آمارها از كاهش تورم توليدكننده در بخش صنعت حكايت دارد

سایه سنگین  رکود بر تولید

ضرر تولید از بی ثباتی ها
سهراب دل انگیزان، اقتصاددان 

اگر بخواهیم به طور کلی به کاهش تورم در بخش تولید و صنعت نگاه کنیم، این اتفاق خوبی بوده که در شرایط سخت اقتصادی افتاده است. کاهش تورم تولیدکننده صنعتی می تواند نوید دهنده کاهش قیمت تمام 
شده کالا و خدمات باشد. البته با توجه به اینکه تولید صنعتی دو بازه تولید و توزیع را در بر می گیرد دوباره زمانی نیاز است تا مصرف کننده تاثیر کاهش تورم تولید را احساس کند. به عبارتی باید کاهش تورم تولید که 
به دلیل کاهش قیمت مواد اولیه، رشد سرمایه در گردش و... اتفاق افتاده در بازار مصرف دیده شود. دوره انتظار منجر به عدم اثرگذاری کاهش تورم تولیدکننده در بخش صنعت شده است. دوره تولید و توزیع در زمانی 

که تورم تولیدکننده کاهش یافته باید بگذرد. 
از سوی دیگر درست است که کاهش تورم تولیدکننده نسبت به مدت مشابه تابستان گذشته اتفاق افتاده اما این به معنای توقف کامل رشد تورم نیست. تورم وجود دارد اما شدت آن نسبت به مدت مشابه کمتر شده 
است. به هر حال تورم وجود داشته اما شتاب تورم کم شده است. در این شرایط باز هم سطح قیمتها افزایش دارد اما با شدت کمتری اتفاق می افتد. اما تاکید این است که کاهش تورم در بخش تولید در هر شرایطی اتفاق 

بیفتد قدم مثبتی است. چراکه افزایش تورم، هزینه های واقعی را به جامعه با افزایش نااطمینانی درباره تورم آینده تحمیل می کند. در نتیجه منجر به تخصیص نامناسب منابع خواهد شد.
همچنین وقتی که نااطمینانی تورم بالاتر است، اقتصاد با یک مقدار معین از منابع تولیدی، محصول کمتری تولید می کند. در واقع نااطمینانی بر بازار تأثیر گذاشته و بهره وری در تخصیص منابع را کاهش می دهد. 

نتیجه نهائی آن هم کاهش اشتغال، رشد اقتصادی، بیکاری بیشتر و گرانی های سرسام آور است. 
البته برای کاهش تورم تولیدکننده و مصرف کننده باید شرایط ویژه ای در اقتصاد حاکم شود. برای کاهش نرخ تورم مصرف کننده اگر اتفاق جدیدی پیش رو نباشد و فضای اطمینان و ثبات در اقتصاد حاکم شود، می توان 
به حذف رکود امید داشت. در بخش تورم تولیدکننده نیز باید شرایط اقتصادی به سمت ثبات و اطمینان حرکت کند. چراکه در زمان عدم ثبات و عدم امنیت اقتصادی، برخی تولیدکنندگان دست از تولید خواهند کشید 
و کاهش تولید به افزایش قیمتها منجر خواهد شد. تاثیر این اتفاق فقط در بخش تولید نخواهد بود و تورم در بخش مصرف کننده را رقم خواهد زد. باید شرایط اطمینان و اعتماد در اقتصاد به نفع هر دو بخش برقرار باشد. 
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توییتر پس از راه اندازی خدمات اشــتراکی هشت 
دلاری، برای شماری از حســاب های دارنده تیک 
آبی شامل سازمان های رسانه ای بزرگ و دولت ها، 
برچسب "رسمی” )Official( معرفی خواهد کرد. 
استر کرافورد، مدیر محصولات مرحله اولیه توییتر 
اعلام کرد محصول اشتراکی "توییتر بلو" که با هزینه 
ماهانه هشــت دلار، به کاربران پولی اجازه می دهد 
تیک آبی هم مقابل نامشــان داشته باشند، هویت 
کاربران را بررســی نخواهد کرد. عدم احراز هویت 
احتمالا نگرانی هایی را نسبت به احتمال جعل هویت 

چهره های سرشناس ایجاد می کند. یوئل روث، مدیر 
ایمنی و یکپارچگی توییتر در توییتی نوشــت: این 
نگرانی ها باعث شده است توییتر راه اندازی نسخه 
جدید "توییتر بلو" را به بعد از انتخابات میان دوره ای 

آمریکا موکول کند.
به گفته منابع آگاه و محققان، حســاب های جعلی 
مقامات دولتی، مشکل مکرر برای توییتر در سطح 
جهانی بوده است. کرافورد گفت: همه حساب های 
توییتر که پیــش از این با تیک آبــی، تائید هویت 
شده بودند، برچسب "رسمی" را دریافت نخواهند 

کرد و این برچســب، برای فروش موجود نیســت. 
حساب هایی که برچسب رسمی دریافت می کنند، 
شامل حســاب های دولت ها، شرکت های تجاری، 
شرکای تجاری، منابع رســانه ای بزرگ، ناشران و 

بعضی از شخصیت های عمومی دیگر هستند.
جیسون گلدمن، عضو سابق هیات مدیره توییتر که در 
سال های نخست این شرکت به عنوان مدیر محصول 
فعالیت داشت، اظهار کرد: معرفی برچسب جدید به 
همراه علامت تیک آبی، سیستم سردرگم کننده ای 
را ایجاد می کند که در آن بعضی از حساب هایی که 

قبلا احراز هویت شده بودند، رسمی به نظر خواهند 
رسید. این یک دردسر تمام عیار است.

یک منبع آگاه به رویترز گفت: برچسب "رسمی" 
پس از فشار مدیران سیاست توییتر عرضه می شود 
که نگران بودند مقامات دولتی سراسر جهان تمایلی 
به پرداخت پول برای دریافت تیک آبی نداشته باشند. 
توییتر که بسیاری از اعضای تیم ارتباطی خود را از 
دست داده است، در این باره اظهارنظر نکرد. بر اساس 
گزارش رویترز، کرافورد اعلام کرد توییتر به تجربه 

راه های متمایز کردن نوع حساب، ادامه خواهد داد.

شرکت ال جی دیسپلی یک نمایشگر کشسان ۱۲ اینچی 
طراحی کرده است که می تواند کش آمده و تا ۱۴ اینچ 
برسد. این نمایشگرها می توانند در سطوح غیرمعمول 
مانند لباس ها و محصولات پوشــیدنی بکار رفته و به 
عنوان مثال، پیام هایــی را در یونیفرم های امدادگران 
نمایش دهند. نمایشگرهای کشسان یا "نمایشگرهای 
شکل آزاد" آن طور که ال جی دیسپلی می نامد، می توانند 
جمع شده، خم شــده و پیچ بخورند. این نمایشگرها از 
نمایشگرهای منعطف که در گلکسی فولد سامسونگ و 
تلفن های هوشمند دیگر بکار رفته اند و می توانند خم و 
تا شوند اما کش نمی آیند، یک گام فراتر رفته اند. ال جی 
دیسپلی برای کشسان کردن این نمایشگر، از سیلیکونی 

مشابه مواد مورد اســتفاده در لنزهای تماسی استفاده 
کرده است. میکرو LEDهای این نمایشگر برای منابع 
نور، کوچکتر از ۴۰ میکرومتر هستند و اجازه می دهد 
دوام و رزولوشن بالا داشته باشد و سرانجام، این شرکت از 
مدارهایی شبیه فنر استفاده کرده تا نمایشگر به راحتی 
خم و تا شود. ال جی دیسپلی اعلام کرد فناوری متحولگر 
این نمایشگر کشسان، سطح جدیدی از تطبیق پذیری 
را برای ســناریوهای روزانه مختلف فراهم می کند. این 
نوآوری منحصر با سهولت اتصال به سطوح منحنی مانند 
پوست، لباس، مبلمان، خودرو و هواپیما، پتانسیل این 
نمایشگر در صنایع مختلف از جمله فشن، پوشیدنی ها، 

تحرک پذیری و بازی را گسترش می دهد.

رگولاتورهای اتحادیه اروپا خواهان قوانین وسیع تر 
برای تعریف قدرت شرکت ها در بازار با تاکید بر روی 
نوآوری هستند. در سال ۱۹۹۷ میلادی قوانینی به 
نام » هشدار تعریف بازار اتحادیه اروپا« تصویب شد 
که به رگولاتورها کمک می کند قدرت یک شرکت 
هنگام قیمت گذاری در فرایند خرید یک موسسه 
دیگر یا قدرت آن برای حفظ موقعیت خود در مقابل 
رقبا در یک پرونده شکایت آنتی تراست را بسنجند.

چنین اطلاعاتی بــه رگولاتورها کمک می کند تا 
درباره امتیاز انحصاری یک شرکت تصمیم بگیرند 
اما طی سال های اخیر کسب وکارها و کارشناسان 
از ناکافی بودن قوانین مربوط به انحصار به خصوص 

درباره قراردادهای ادغام شرکت های بزرگ و قدرت 
آنها در بازار انتقاد کرده اند.

در همین راستا مدیران ارشد اتحادیه اروپا پس از 
دریافت بازخورد از بیش از ۱۰۰ سهامدار پیشنهاد 
کردند مواردی به قانون مذکور اضافه شــود. این 
موارد شامل تاکید بیشتر بر عناصری غیر از قیمت 
گذاری، مانند نــوآوری و کیفیــت محصولات و 
ســرویس ها و همچنین دســتورالعمل جدیدی 
اســت که بازارهای دیجیتال مانند بازارهای چند 
وجهی و اکوسیســتم های دیجیتالی را در بر می 
 گیرد که براساس سیســتم عامل موبایل ساخته 

شده اند.

حساب های منتخب در توییتر برچسب رسمی می خورند

وضع قانون برای کنترل قدرت شرکت ها در بازارساخت نمایشگری که ۲۰ درصد کش می آید
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